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راه، باز می ش��ود اگر عزم��ی برای حرکت 
وجود داشته باش��د. آرامش، اگر تلاشی برای 
اقتدار وجود داشته باشد. خودکفایی و ساختن، 
شدنی است اگر در جست وجوی توانستن رعب 
و هراس��ی در کار نباشد و توانستن را نخست، 

باور کنیم.
ساختن جنگنده تولید داخل شاید برای آن ها 
که دل در کلام و خواس��ت بیگانه ها دارند در 
نگاه اول امری بود ناشدنی، به مانند آن ها که 
انقلابی عظیم و تاریخ ساز ایران اسلامی را دور 
از ذه��ن می دیدند، توانمن��دی ایرانی در بارور 
کردن نهال خودکفایی و تولید دور از ذهن های 

کوته بین شان باشد.
س��اخت و تولید جنگنده کوث��ر که به مدد 
فداکاری ها و نوآوری جوانان خلاق این کشور 
به بار نشس��ت، مصداق و تجلی بارزی بود از 
مجاه��دت و تلاش بی ش��ائبه چند نس��ل از 
قهرمانان نظامی و مهندس��ی این مرز زرپرور 
و امروز ثمره شیرین این نهال به بار نشسته در 

کام ایران سرفراز چشیده شده است.
س��اخت و تولید جت جنگن��ده تمام ایرانی 
کوثر با همکاری نیروی هوایی ارتش جمهوری 
اس��لامی ایران، اوج هنرنمایی فرزندان رشید 
ملت ای��ران در صنع��ت دفاعی اس��ت که با 
وجود تحریم های دش��منان، ضمن رفع یکی 
از حیاتی ترین نیازهای هوایی کشور، دستاورد 
راهب��ردی جدیدی را در ح��وزه رزم هوایی به 

عنوان هدیه به محضر مبارک فرمانده معظم 
کل قوا، ملت شریف ایران اسلامی و نیروهای 
مسلح تقدیم کرده است. اما تولید و ساخت این 
جنگنده، مدیون و مرهون زحمات و تلاش های 
قهرمانانی چون شهید منصور ستاری است که 
در اوج محدودیت ها و سختی ها، توانستن را با 

رگ و ریشه و استخوان باور داشتند.
ما در طول دفاع مقدس توانس��تیم علیرغم 
تمام محدودیت ه��ا جنگنده هایمان را به پرواز 
درآوریم، تعمیر و نگه��داری کنیم و این دوام 
و اس��تمرار، ش��د زمینه ای برای این که شهید 
س��تاری، با ایده ای جس��ورانه نهال ساختن و 
توانس��تن را در دل نیروی هوایی بارور سازند.

شهید س��تاری در طول دوران دفاع مقدس، با 
ش��ناختی آگانه از محدودیت ه��ا و ظرفیت ها، 
نه تنها تفکر داش��تن یک جنگنده بومی برای 
کشورمان بلکه ایستادگی در تمامی زمینه های 
دفاعی را در س��ر می پروراندن��د. پس از پایان 
جنگ از اندیشه هایشان گفتند و اعلام کردند ما 
می توانیم جنگنده بسازیم.  ایشان با تجربه ها و 
دانش بالایی که داشت،مقداری روی جنگنده 
سیمرغ کار کردند. با توانایی که وجود داشت، 
کار س��اخت آذرخش را کلی��د زدند؛ و آذرخش 
ساخته ش��د. هواپیمایی که در آن روزهاعمدتاً 
شامل بال و بدنه و سازه هواپیما بود. این تجربه 
ارزنده کسب به صنایع دفاع منتقل شد. تجربه 
ارزنده کسب شده راهی را باز کرد تا بر اساس 

آن صاعقه ۱ و ۲ را ساختیم. امروز این  جنگنده ها 
در نیروی هوایی مشغول به کار هستند.

جنگنده کوثر امروزی در واقع به نوعی نسل 
چهارم آن پیشینه است و در همه ابعاد، ساخته 
ش��د و امروز بحمدلله ش��اهد یک هواپیمای 
بومی تمام عیار هستیم. تلاش شهید سرلشگر 
منصور س��تاری فرمانده فقی��د نیروی هوایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، یک پیام بزرگ 
برای نسل  های بعدی داشت و آن، چیزی نبود 
جز این که ب��ا اراده و ایمان، می توان مرزهای 
محدودیت را درنوردید و به قله توانستن تکیه 
زد. ان شاءلله ایشان و همراهان و رهروانشان در 
کنار سیدالشهداء )ع( از شهد گوارای »کوثر« 

متنعم شوند.

بود توانس�تن  »س�تاری« مصداق 

ساخت و توليد جنگنده 
کوثر که به مدد فداکاری ها 
و نوآوری جوانان خلاق 
اين کشور به بار نشست، 
مصداق و تجلی بارزی 
بود از مجاهدت و تلاش 
بی شائبه چند نسل از 
قهرمانان نظامی و مهندسی 
اين مرز زرپرور و امروز 
ثمره شيرين اين نهال 
به بار نشسته در کام ايران 
سرفراز چشيده شده است

 امیرسرتیپ امیر حاتمی 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح
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اندیش�ه خودکفایی ش�هید س�تاری؛  به  نگاهی 

ب�ر محدودی�ت »منص�ور«  نص�ر 
شهید منصور ستاری از ابتدا دریافته بود کسی جز کشور 
و مردمانش، همراه و یاور سختی ها نیستند، بر همین اساس 
بود که توانست در دوران پر تلاطم و سختی های محدودیت 
و جنگ، راه نیروی هوایی و دفاع از پهنه هوایی کشور را با 

خلاقیت و نوآوری های منحصر به فردش مدیریت کند
 روزه��ای منتهی به پایان جنگ روزهای آس��انی برای 
نیروی هوایی نبود. او اما این موضوع را از همان روزهای آغاز 
حمله و حتی پیش از آن می دانس��ت. از روزهایی که فاصله 
بس��یار زیاد بین خانه و مدرسه را در زمستان های سرد پیاده 
می پیمود، می دانس��ت راه مقابل ساده و هموار نیست و باید 
مسیری طولانی را طی کند. مسیری طولانی تا منصور، یکه 

و منحصر به فرد در تاریخ بماند. 
درس��ت از روزهایی که س��ال ۱۳۵۰ برای گذراندن یک 
دوره  تخصصی کنترل رادار به کش��ور آمریکا اعزام شد یک 
خلأ بزرگ را درک کرد. این که تا چه اندازه کشور و امکانات 
نظامی اش وابس��ته به خارجی ها است. شکوه و صلابتی که 
در پس تم��ام توانمندی های نظامی بود ب��ه یک تار موی 
تولیدکنندگان اش بس��ته بود و اگرچه پول های هنگفتی را 
از س��رمایه کشور بابت خرید این تجهیزات گرفته بودند، اما 
در ارائ��ه دادن راه و روش بهینه س��ازی، تولید و حتی تعمیر 
خساس��ت می ورزیدند.  این موض��وع را وقتی که خودش و 
یکی از دوستانش برای بازدید از یک بخش راداری در جایی 
که آموزش می دیدند رفتند و با ممانعت آمریکایی ها مواجه 

شدند بیش تر فهمید. 
منصور  پس از گذراندن دوره یکساله، در سال ۱۳۵۱ به 
ایران بازگشت و به عنوان افسر کنترل شکاری نیروی هوایی 

مشغول به کار شد. 
محمدودیت هایی که آمریکایی ها با حضور مستشاری شان 
در آمریکا ایجاد کرده بودند محدود به بازدید از چند س��ایت 
آمریکایی نمی ش��د. از بسته بندی قطعه ها تا باز کردن آن و 
جایگذاری یک قطعه، در حیطه کار مستشاران بود و ایرانی ها 
صرفاً شاهد این فرآیند بودند. تجربه  یا آموزشی برای ساخت 
و تعمیر اساس��ی وجود نداشت و منصور که از نزدیک با این 
روش و منش آشنا بود، خودش را برای روزهای دشوار آماده 

می کرد.
درسال ۱۳۶۲ به سمت معاون عملیات فرماندهی پدافند 
نیروی هوایی منصوب ش��د. مجله نی��روی هوایی، مجالی 
بود تا تجربه ها و دانش��ش را منتشر کرد. متواضعانه و بدون 
چشم داشت سعی می کرد بدون آن که نامش بخواهد توجه را 
منحرف کند، با اسامی مستعار مقاله هایی را در مجله نیروی 
هوای��ی و دیگ��ر مجلات آن زمان منتش��ر می کرد. تلاش 
می کرد تا راه را از همین ابتدا هموار کند و سرآغازی باشد بر 

مسیر خودکفایی. 
روزه��ای آغازین  دفاع مقدس، زمین��ه ای فراهم کرد تا 
دغدغه و دل مشغولی همیشگی اش برای این نیاز را پیگیری 
کند. طرح ه��ا و برنامه هایی که ارائه می داد موجب ش��د تا 
راهش به معاونت طرح و برنامه نیروی هوایی هدایت ش��ود 

و به عنوان معاون ط��رح و برنامه نیرو طرح هایش را دنبال 
کند. س��تاری به خوبی می دانس��ت با توجه به حمایت های 
آمریکا از دش��من بعثی که از انقلاب اس��لامی زخم خورده 
بود و محدودیت هایی که به واسطه تحریم فراهم کرده بود، 
باید کشور کمر همت ببندد و نیازهایش را به مدد توانمندی 

خودش رفع و رجوع کند. 
 این نگاه را در تم��ام دوران حضورش در نیروی هوایی 
به همراه داشت و زماین که در سال ۱۳۶۵ به عنوان فرمانده 
نیرو انتخاب شد، با عزم جدی و مستحکم تر از گذشته، این 

راه را ادامه داد. 
پذیرش واقعیت

»م��ا باید این واقعیت را بپذیری��م که در یک مرحله ای 
قرار گرفته ایم که دیگر آمریکایی و انگلیسی نمی آید برای 
ما کار کند. پس به امید چه کسی نشسته ایم؟ ما خود باید با 
تلاش پیگیر، کارهای خود را انجام دهیم و نتیجه کارهایمان 
را هم به آیندگانی که بعد از ما می آیند منعکس کنیم تا راه را 
اشتباه نروند.« فرمانده نیروی هوایی با همین نگاه، ضرورت 
موقعیت شناسی و تلاش برای عبود از محدودیت ها را ترویج 
و فرهنگس��ازی کرد. خودش هم در رأس کارها حاضر بود. 
هرجا که می رسید از خودکفایی، ایستادگی کشور روی پای 
خود و تلاش برای توانستن سخن می گفت. در این قاموس، 

نتوانستن و غیر ممکن معنا نداشت.  
ابداع طرح های پدافندی منحصر به فرد 

ظهور طرح های نوآورانه و خلاقانه
ش��دت گرفت��ن تحریم ه��ای ظالمانه، فرصت��ی ایجاد 
کرد تا نیروی هوایی ارتش بعنوان پیش��گام ایجاد بس��تری 
تخصصی برای مفهوم خودکفایی ش��ود. جهاد خودکفایی، 
تولی��د و بازس��ازی تجهیزات حیاتی مث��ل قطعات هواپیما 
دست به کار شد. این تشکیلات اگرچه برای ایده های خلاقانه 
و بلندپروازانه س��تاری نوپا بود و کوچک، اما فرصتی ایجاد 
کرد تا ایده های او در حوزه هایی چون تولید هواپیما، تعمیرات 

اساسی، ساخت قطعه ها پیگیری شود.
یکی از کارهای مهمی که شهید منصور ستاری در طول 
دوران دفاع مقدس و پس از آن به جد پیگیری کرد،  تلاش 
برای ساخت قطعات بحرانی و پر مصرف هواپیما و تجهیزات 
نیروی هوایی در کارخانجات داخلی بود. او ارتباط مناس��ب 
با صنایع و مراکز دانش��گاهی را ضرورتی برای این موضوع 

می دانست.
راه ان��دازی و اورهال )تعمیرات س��نگین( جنگنده های 
آس��یب دیده در طی جنگ تحمیلی از جمله جنگنده های 
غرب��ی F ، 4-F-۵ و F-۱4 ب��ا امکانات موجود در نیروی 
هوایی یکی دیگر از همین کارها بود. کاری که در قالب پروژه 
اوج آغاز ش��ده بود و با فرماندهی ستاری، جانی تازه گرفت.  
س��اخت نس��خه های اولیه آذرخش، صاعق��ه، هواپیماهای 
آموزش��ی پرس��تو و تذرو همه حاصل تلاش های ستاری و 

همراهانش و تأکیدی بود که او بر داخلی سازی داشت.
تعمیر و راه اندازی س��ایت های پدافندی از جمله هاگ 

ک��ه تماما در قبض��ه خارجی ها بود، یک��ی از کارهای مهم 
شهید ستاری در خودکفا کردن به حساب مب آمد. بازسازی 
و نوس��ازی انواع جنگنده های شکاری، تغییر آرایش فنی و 
نظامی از جمله نصب موشک زمین به هوای هاک بر روی 
تامکت به عنوان سلاحی هواپایه یا موشک پدافند دریاپایه 
اس��تاندارد بر روی فانتوم از مهم ترین این ایده های خلاقانه 

بود.
س��تاری، پا را از خودکفایی در ساخت جنگنده هم فراتر 
گذاشت. او در فکر بومی کردن همه چیز بود. همان گونه که 
روزه��ای پیش از جنگ و در کوران جنگ، جلوتر را می دید، 
می دانس��ت اقتصاد و آینده کش��ور در گروی عدم اتکای به 
بیگانه و توانمندی داخلی است. او اندیشه ساخت یک خودرو 
را در سر می پروراند. ایده ای که شاید در نگاه بسیاری عجیب 

و دور از واقعیت می رسید
آغاز راه

فرمانده شهید نیروی هوایی در سال های خدمت رسانی 

اش همواره یک آرزو را در سر می  پرواند خودکفایی. اما موکب 
رس��یدن به خودکفایی را خودباوری می دانس��ت. سال های 
پرتلاطم جنگ را دیده بود و می دانست کسی برای کمک به 
این کشور نمی آید جز خودش و مردمانش. برای همین بود 
که همواره بر خودباوری و نداش��تن امید واهی تأکید داشت. 
جایی گفته بود: »شما باید ثابت کنید که در این مملکت چه 
کار داید و در عین حال از این نکته هم نباید غافل باشید که: 
اگ��ر باز هم جنگی پیش بیاید. دنیا به ما چیزی نخواهد داد. 
کسی ما را پشتیبانی نخواهد کرد. بنابراین باید به فکر برنامه 
ریزی های اساسی خود باشیم و از درون خود را بسازیم، برای 
اینکه اگر بنشینیم به این امید که دیگران به ما کمک خواهند 
کرد، این یک خیال راهی بیش نیست و با چنین تفکری هیچ 

کاری از پیش نخواهیم برد.«
امروز گفته ها و نگاه س��تاری بی��ش از هر برهه دیگری 
برجسته و اثبات شده است. و دشمنان بدباطن همان نیت را 
دارند و به دنبال پا گذاردن بر رگ حیات این کشور هستند، 
در دوره ای که محدودیت ها و تحریم ها رنگ عوض کرده اند 
تأکیدات و گفته های شهید ستاری بیش از پیش اهمیت خود 

را یافته است.
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دوران دف��اع مقدس، دوران از خودگذش��تگی بود. فرقی 
نداشت کجای ماجرا بوده باشی، قطعا از روزهای تلخ و شیرین 
بسیاری در ذهنت رسوب کرده است. موضوع گفت وگو درباره 
شهید منصور س��تاری که مطرح می شود، تبسمی بر لبانش 
می نش��یند و با اش��تیاق، اس��تقبال می کند.  حجت الاسلام 
محمدعل��ی ش��هیدی محلاتی ریی��س بنیاد ش��هید و امور 
ایثارگ��ران که در روزهای پر فراز و نش��یب جنگ در نیروی 
هوایی ارتش مسئولیت های حساس از جمله ریاست عقیدتی 
و سیاسی نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی را عهده دار 
بود، شاهد مجاهدت ها و تلاش های این فرمانده آسمانی بود؛ 
به واسطه همین همراهی، از آن روزها گفتنی های بسیار دارد. 
گفتنی هایی که بخش کوچکی از آن درباره ش��هید ستاری و 

تلاش هایش را در این گفت وگو می خوانیم:

* اگر بخواهید تصویری روش��ن از شهید منصور ستاری 
ارائ��ه دهید، چه ویژگی هایی  را در این ش��هید والامقام بیان 

می کنید؟
نخس��تین آشنایی نزدیک ما به س��ال ۱۳۶4 برمی گردد. 
مهروموم هایی که نیروی هوایی ارتش جمهوری اس��امی به 
خاطر مس��ائلی مثل تحریم، نبود قطعات حس��اس و دارای 
فنّ��اوری بالا، حمات هوایی عراق، خ��روج برخی از نیروهای 
متخصص و... تا حدی توان خود را ازدس��ت داده و بسیاری از 

تجهیزات آسیب دیده بود یا زمین گیر شده بود.
عقیدتی سیاسی نیروی هوایی ارتش موجب شد که بعدها 
ارتباط کاری بیشتری پیدا کنم. همین ارتباط باعث شد که به 
ابعاد بیش��تری از وجود ایشان واقف شوم. می توانم بگویم که 
شهید ستاری شب و روز در تلاش و فعالیت بود. او می خواست 
ک��ه از همه فرصت های زندگی اش برای پیش��رفت و رش��د 
کش��ور بهره ببرد. تلاش، سخت کوشی و استعداد فوق العاده 
شهید ستاری کاملًا برجسته و شاخص بود. با توجه به این که 
در دوران دف��اع مقدس و پس از آن توفیق حضور در نیروی 
هوایی حضور داش��تم توفیق همراهی ب��ا انتصابم به عنوان 
رییس عقیدتی و سیاس��ی نیروی هوایی از س��ال ۶8،  زمینه 
برای همکاری های بیش تر من با ایشان در دوره پس از دفاع 
مقدس فراهم شد. شهید ستاری همه زمان و توانمندی خود 
را برای قدرتمند ساختن و مجهز کردن نیروی هوایی صرف 
می کرد. او برای هدف چشم به بیرون ندوخته بود. بلکه از نبوغ 
و تجربه خود برای آموزش نیروهای انسانی و افزایش خلاقیت 

استفاده می کرد. 
ایش��ان طرح های زیادی را در ارتش آغاز کرد و به نتیجه 
رس��اند. این طرح ها ش��جاعانه بود و در آغاز راه کسی تصور 
نمی کرد بشود این طرح ها را محقق ساخت. خیلی از طرح های 

نظام مانند ساخت هواپیما از همان دوران آغاز شد. 

می توانم بگویم که ش��هید س��تاری به خوبی توانسته بود 
باور به ما می توانیم را در مجموعه نیروی هوایی محقق کند. 
ایشان تنها فرمانده ای بود که در زمان انتصابش به فرماندهی 
نیروی هوایی، خلب��ان نبود، درک بهتری از توانمندی هایش 
به دست می آوریم. چون طبق ضابطه فرمانده نیروی هوایی 
باید خلبان باشد. شهید ستاری جزو معدود فرمانده های نیروی 
هوایی ارتش بود که توانس��ت در دوران خدمت خود گام های 
اثرگذاری را برای پیشرفت و توانمندی بردارد. می توانم بگویم 
مدیریت صحیح و دقیق از ویژگی های بارز شهید ستاری بود. 
باید مدیران امروز می توانند ویژگی های فردی چون ش��هید 

ستاری را به عنوان الگوی مناسبی سرلوحه قرار دهند.

* مهم ترین و بارزترین خصیصه فردی شهید ستاری، فارغ 
از فرماندهی چه بود؟

از همان آغازی که او را ش��ناختم دوست داشتنی و جذاب 
بود. من شناختم از او گرچه به مرور بیشتر شد اما آن گونه نبود 
که او را از اول بشناسم. بلکه خیلی صاف وصادق بود. یعنی هر 
کس با او برخورد می کرد احساس نمی کرد که با یک نظامی 
مواجه است. برعکس بود، یعنی تصور می کرد که با یک بچه 
مؤمن متخصص روبه روس��ت. در همان نگاه اول خودش را 

نشان می داد و پیچیدگی منفی نداشت. 
شهید ستاری، چه قبل و بعد از فرماندهی ، فردی مومن و 

متدین بود. به گونه ای عمل کرد که توانست تمام تمام بدنه 
ارتش از پایین تری��ن رده های نیرو، خلبانان و دیگر بخش ها 
را به خود جذب کند. در نیروی هوایی طبق رس��م آن دوران 
برای تعیین فرمانده از خلبانان استفاده می شد اما تنها فردی 
ک��ه از گروه خلبانان نبود و در پدافند مش��غول فعالیت بود و 
به عنوان فرمانده نیز انتخاب ش��د، شهید ستاری بود. چرا که 
او فردی توانمند و مدیری آگاه بود. ایش��ان نسبت به مسائل 
دف��اع هوایی و نظایر آن دارای فهم بالایی بود. دائما در حال 
مطالعه و بررس��ی دستاوردهای نوین و پیشرفته در این حوزه 
و صنع��ت های مرتبط با فعالیت های هوای��ی بود. خیلی از 
فرماندهان همتای خارجی اش زمانی که به ایران می آمدند یا 
در کشورش��ان میزبان ایشان بودند به نبوغ و اطلاعات وسیع 
ایش��ان از تجهیزات مدرن هوایی اذعان می کردند. من بارها 
شنیده بودم نقل قول هایی که دیگر همتایانشان درباره ایشان 
به کارب��رده بودند و این مایه مباه��ات و افتخار بود که چنین 

فردی در رأس نیروی هوایی ارتش قرار داشت.
یکی دیگر از ویژگی های برجسته شهید ستاری، توانمندی 
خاص ایش��ان در س��خنوری بود به نحوی که اگر دو ساعت 
صحبت می کردند از س��رباز تا فرمانده احس��اس خس��تگی 
نمی کردند. حضور مس��تمر و پیگیری م��داوم کارها از دیگر 
ویژگی این شهید بزرگوار بود. می شنیدم یا می دیدم که هیچ 

کاری را تلفنی و پس از طی سلسله مراتب پیگیری نمی کردند 
بلکه خودشان در محل انجام کار حاضر می شدند. زمانی که 
شهید ستاری برای بازدید به مکانی می رفتند، در بدو ورود از 
ماشین خود پیاده می شدند و تمام قسمت ها را پیاده می رفتند 
و پس از بازدید از آخرین قس��مت، س��وار ماش��ین می شدند. 
خلاقیت ها و دانشش که موجب افرایش خودباوری در نیروی 
هوایی شد از ماندگارترین میراث های ایشان در این نیرو است. 
همان طور که گفتم اعتقاد داش��ت همه کار می توانیم انجام 
بدهی��م. خیلی به توان داخلی اهمیت می داد. از اینکه می دید 
برخی ها در مقابل طرح ها نگران هستند و معتقدند که نمی شود 

انجام داد، ناراحت می شد.

*فرمان��ده نیروی هوایی چه گام های��ی در نیروی هوایی 
برداشت که از او فرمانده ای منحصر به فرد ساخته بود؟

یکی از اقدامات مهم و موثر شهید ستاری بازنگری و بررسی 
انبار ها و وسایل جنگی بود. با همین کارش توانست قطعاتی را 
که بلا استفاده بودند به کار گیرد. همچنین هواپیماهایی که به 
دلیل نقص و نبود قطعات مورد نیاز دچار مشکل شده بودند با 
استفاده از همین قطعات، دوباره مورد استفاده قرار گرفتند.وی 
با بیان اینکه ستاری در همه ابعاد فردی مناسب و نمونه بود، 
اظهار کرد: او به حدی در کارهای خود غرق شده بود که دیگر 
هیچ چیز در دنیا برایش مهم نبود و با هدف پیروزی و غلبه بر 

دشمن تمام توان خود را به کار گرفته بود.
تأس��یس دانشگاه »علوم و فنون هوایی« ازجمله خدمات 
ارزنده شهید ستاری است که بعد از شهادت ایشان به دانشگاه 

شهید ستاری نام گذاری شد.
زمانی که او نیروی هوایی را تحویل گفت ما وضعیت خوبی 
نداش��تیم، بسیاری از هواپیماها آسیب دیده بودند و بسیاری از 
تجهیزات هم به خاطر نبود قطعه های حساس زمین گیر بودند. 
در زم��ان فرماندهی نیروی هوایی هم به این روند ادامه داد و 
توانست بادانش و پشتکار خود تحولات خوبی در این بخش 
ایجاد کند. معتقد بود که در سختی و رنج بزرگ شدن، برای 
سیستم مدیریتی کشور بسیار مفید است. بااینکه خودش خیلی 
ف��رد عملیاتی بود و تلاش می کرد هر طراحی را با فوریت به 
سرانجام برساند اما در مرحله تصمیم گیری خیلی اهل مشورت 
و اعتماد بود. معمولًا مسائل را از قبل در شورای معاونین مطرح 

می کرد و سپس تصمیم می گرفت.

* از والفج��ر8 برایمان بگویید؟ نقش ش��هید س��تاری و 
همراهانش در توفیق یافتن این عملیات چه بود؟

در هر دوره از دفاع مقدس، به فراخور ش��رایط و وضعیت 
آن دوره، ابت��کارات و روش های خاص نیاز بوده اس��ت. مثلا 
در عملیات فتح المبین نیاز به استفاده از تاکتیکی خاص برای 
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فریب دشمن و مخفی کردن سایت های موشکی نبود، بلکه 
در آن زم��ان باید ما این ش��جاعت را به خ��رج می دادیم که 
سامانه دفاع موشکی هاگ را که آمریکایی ها به ما می گفتند 
ش��ما جرات جابه جایی اش را ندارید، ببریم و رودرروی دشمن 
بجنگیم. این ایده جسورانه که پداقند هوایی می تواند متحرک 
باش��د، برای برخی مسئولین محلی از اعراب نداشت. این کار 
از نظر آمریکایی ها، دش��من بعثی و حتی برخی از مسئولان، 
ش��دنی نبود اما با خلاقیت و تلاش دلیرمردان نیروی هوایی 
ممکن ش��د. با تکیه به توانمندی های خلاقان��ه دلیرمردان 
کش��ور از جمله شهید ستاری بود که عملیات والفجر 8 یکی 
از موفق ترین عملیات انجام شده از سوی رزمندگان اسلام در 
دوران هشت سال دفاع مقدس بدل شد. این عملیات بزرگ، 

سران رژیم بعثی عراق را دیوانه کرد.

* رفتار و ارتباط ش��هید یتاری با دیگر فرمانده ها و سران 
نظام چطور بود؟ 

مراودات و دوس��تی او با شهید بابایی مثال زدنی بود. این 
دو ش��هید رفاقت زیادی باهم داش��تند. حتی زمانی که مقرر 
بود فرمانده نیروی هوایی تغییر کند )س��ال ۱۳۶4( هر دو نفر 
موردتوجه بودند. جالب آنکه هرکدام دیگری را شایس��ته این 
جایگاه می دانس��تند. درنهایت با اصرار ش��هید بابایی شورای 
عالی جنگ شهید ستاری را به امام راحل پیشنهاد کرد و امام 
)ره( نیز با این پیش��نهاد موافقت کردند. بنابراین اگر منش و 
شخیصت ایشان را هم باکسی بخواهم قیاس کنم به شهید 

بابایی می رسم. این دو واقعاً مثل دو برادر بودند. هر دو بزرگوار 
علاقه ویژه ای به ایشان داشتند. در هر سخنرانی یا مراسمی 
ک��ه در جمع نیروی هوایی بوده اس��ت، رهبر معظم انقلاب 
نام و یاد ایش��ان را گرامی داشته اس��ت. حتی یک بار ایشان 
در مراسمی فرمودند تا زمانی که ستاری بود خیالم از آسمان 
ایران راحت بود. خب زمانی که فرمانده کل قوا چنین می گویند 
معلوم است که شهید ستاری چه جایگاه ارزشمندی در حوزه 
نظامی کش��ور داشته است. امام )ره( هم این طوری به شهید 
نگاه می کردند. ایش��ان هم به س��تاری علاقه داشت. شهید 
ستاری از فرماندهانی بود که هم بزرگان نظام و هم نیروهای 

عادی و معمولی و زیردستش او را دوست داشتند.

* اگر خاطره ای از ایشان به یاد دارید بفرمایید.
به خاطر دارم برای بازدید و مذاکره درباره  ش��هید ستاری 
هنگامی که برای خرید این سامانه در مسکو وارد مذاکره شده 
بود، با فرماندهان مختلف روس در این باره سخن میگفت و 

سؤالات متعددی می کرد.
پرسش های شهید ستاری فرماندهان روسی با جزییات و 
دقت بالا برای پاس��خگویی به ایشان جای خود را به دیگری 
می دانند، حتی یادم هس��ت کار تا مرحل��ه ای پیش رفت که 
فرمانده ارش��د روسی آمد و وقتی با پرسش های دقیق شهید 

س��تاری به دانش بالا و معلومات شهید ستاری پی برد گفت 
تردید دارم که ش��ما یک نمونه از این سامانه موشکی را را در 

کشورتان داشته باشید.
یادم هست دریکی از سفرهای خارجی که به همراه هیئتی 
به روس��یه رفته بودیم، مقرر شد با رئیس جمهوری این کشور 
ملاقاتی صورت گیرد. طبق تشریفات رئیس جمهوری روسیه 
فقط چهار نفر می توانستند در این ملاقات حضورداشته باشند 
که البته مس��ئله کاملًا طبیعی بود چون در عرف دیپلماسی 
ملاقات ش��ونده تعداد هیئت ملاقات کننده را تعیین می کند. 
ایش��ان هم به جز خودش سه نفر را انتخاب کرد و به ملاقات 
رفت. با توجه به محدودیت نفرات، برخی از فرماندهان رده بالا 
نتوانستند در این ملاقات حاضر شوند. یکی از این فرماندهان 
به خاطر این اتفاق آزرده شد و از ناراحتی برای صرف شام به 
رستوران نیامد. یادم هست که شهید ستاری خودش رفت به 
دنبال این فرمانده و او را به رس��توران آورد تا شام در کنار هم 
صرف شود. این رفتار شهید ستاری نشاءت گرفته از فروتنی و 

تواضعش بود که خیلی بر جمع تأثیر خوبی گذاشت.

* شهید ستاری را چگونه فرمانده ای دیدید؟
اخلاق و رفتار و منش ش��هید س��تاری به گونه ای بود که 
حکم پ��در برای بقیه داش��ت. همه احس��اس می کردند که 
ایشان مثل پدر همه هستند. همیشه او را بسیار خوش اخلاق، 
خوش برخورد و مهربان دیده بودم. بااینکه موهایشان هم یک 
مقداری سفید بود، ولی جوان بودند. نحوه ارتباط شهید ستاری 
با دیگران از سرباز وظیفه گرفته تا مقامات بالا نمونه بود. مثلًا 
یکجایی می رفت دس��تش را روی گردن سرباز می انداخت و 
سرش را نوازش می کرد. با سربازان روبوسی می کرد و آنان را 
در آغوش می گرفت. این صحنه ها خیلی زیبا بود. از آنجایی که 

خداوند متعال خریدار جان انس��ان های مومن اس��ت، فیض 
شهادت به سادگی نصیب هر انسانی نمی شود. شهادت شهید 
س��تاری و همراهان وی برای نیروی هوایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران، بسیار سنگین بود. شخصیت بی نظیر و ممتاز 
امیر سرلش��گر شهید منصور ستاری هنوز هم برای جامعه ما 
ناشناخته است. این شهید والامقام ارتش اسلام عاشق حضرت 
امام خمین��ی )ره( و مقام معظم )مدظله العالی( و آرمان های 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و خدمت گزاران به نظام 

اسلامی بود.
سپاس از فرصتی که به این گفت وگو اختصاص دادید.

يکی ديگر از ويژگی های 
برجسته شهيد ستاری، 
توانمندی خاص 
ايشان در سخنوری 
بود به نحوی که اگر دو 
ساعت صحبت می کردند 
از سرباز تا فرمانده 
احساس خستگی 
نمی کردند. حضور 
مستمر و پيگيری مداوم 
کارها از ديگر ويژگی 
اين شهيد بزرگوار بود
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من سالیان زیادی در کنار شهید سرلشگر ستاری فعالیت 
می کردم. اولی��ن کار ما در منطقه ظفار بود. در این منطقه 
ابزار تاکتیک��ی را به تدریج به کار گرفتیم و آزمایش کردیم 
و تقریبا تجربه خوبی در این زمینه به دست آوردیم تا اینکه 
گردانی به نام گردان تاکتیکی ارتباط ایجاد کردیم که عهده 
دار ارتب��اط تاکتیکی خارج از پایگاه ها بود. این گردان بود تا 
زمانیکه جنگ آغاز ش��د. در آن زمان اولین کاری که کردیم 
بعد از انهدام سایت ۵ یا رادار دهلران، یک رادار جدید در سد 

دز ایجاد و ارتباطات را برقرار کردیم. 
در آن زم��ان پای��گاه امیدیه آماده بود اما تجهیز نش��ده 
بود. ما پایگاه را با وس��ایل تاکتیکی تجهیز کردیم و همین 

موضوع باعث شد که قرارگاه رعد ایجاد شود. این قرارگاه در 
امیدیه شکل گرفت و از چند بخش تشکیل شده بود. بخش 
عملیات پروازی به ریاست شهید بابایی، عملیات پدافندی به 
ریاست شهید ستاری، عملیات زمین به هوا به ریاست غلامی، 
مهندس��ی رزمی به ریاست قشقایی و پشتیبانی قرارگاه  به 

عهده شیبانی اداره می شد.
این قرارگاه یک نیروی هوایی در مقیاس کوچک، تبدیل 
ش��د به جایی برای اداره جنگ و کاملا مجهز بود. ارتباطی 
که بی��ن بچه ها به وجود آمده بود که نوز پس از گذش��ت 
سالها، این صمیمیت و ارتباط به همان کیفیت ادامه دارد. آغاز 

تعامل ها و همراهی من با شهید ستاری از همین رعد بود.
ایش��ان فرمانده نیروی هوایی بودند و ما کارکنان ایشان 
به حس��اب می آمدیم، اما این سلسه مراتب چندان تاثیری 
در روابط ما نداش��ت و بیش��تر رفاقت بود که در این روابط 
خودنمایی می کرد. ش��هید ستاری فردی باهوش، زرنگ و 
مدبر و تکرار نش��دنی بود. خاطره ای از این ش��هید دارم که 

شنیدن آن خالی از لطف نیست.
ستاری مهم تر از همه این ها، برای من نماد یک پیام مهم 

بود: ایستادگی و صلابت! 
یک روز ش��هید ستاری بیمار ش��د. به بیمارستان بعثت 
منتقل و همان جا بس��تری ش��د. همه برای عیادت از حاج 
منص��ور به بیمارس��تان رفتند. برخی دوس��تان که از میزان 
رفاقت ما باخبر بودند به طعنه می گفتند به ملاقات تیمسار 
رفتید؟ و من می گفتم نه! تا اینکه حال تیمسار مساعد و از 
بیمارستان مرخص شدند و به دفتر برگشتند. به آجودان خود 
گفته بودند که با من تماس بگیرند و بگویند که من نمرده ام! 
اگر دوست دارید الان به عیادتم بیایید. من رفتم دفتر ایشان. 
رییس عملیات وقت نیز در اتاق ایش��ان حضور داشت. من 
رفتم داخل اتاق.  تیمسار ستاری به من گفت: نمی توانستید 
در بیمارستان به عیادت من بیایید؟ بیمار در بیمارستان منتظر 
و چشم انتظار است.  گفتم: نه!  گفت: چرا؟  به شوخی گفتم: 
من ستاری را سرپا می خواهم و ستاری دراز کشیده را به درد 

من نمی خورد! خندید.

پایگذار اتفاقات خوب
تیمسار آدمی بود که در یک برهه از زمان، خداوند متعال 
سر راه ما قرار داد که هم بتواند کار کند و هم پایه گذار برخی 
اتفاقات خوب در این حوزه باش��د. والفجر 8 عملیاتی بود که 
تمام مفس��ران جهانی گفتند کار نی��روی هوایی ارتش ایران 
تمام شده و از بین رفته است. اما ما در این برهه کاری کردیم 
کارستان. 4۵ روز این عملیات طول کشید و حدود ۶4 هواپیما 
را منهدم کردیم. از نظر اما اهمیت این موضوع در این نیست 
نیست. مهم این  بودکه ما با این کار، یک ترسی در دل خلبانان 
عراقی ایجاد کردیم که دیگر پس از آن، نتوانس��تند عملیات 
موثری داش��ته باش��ند و این باور را در آنها ایجاد کردیم که 
شکست ناپذیریم.  این موضوع با تلاش همه گروه پدافندی و 

به مدیریت شهید ستاری امکان پذیر شد.

عملیات والفجر 8
تیمسار س��تاری آدم باس��وادی بود در طراحی جنگ به 
خصوص جنگ های هوایی. طراح بسیار قابلی بود. طراحی 
عملیات والفج��ر 8 با حاج منصور ب��ود. در این عملیات به 
دلیل تهاجمی بودن، پرواز کمتری صورت گرفت. داس��تان 
والفجر 8 از زمانی آغاز شد که وزارت امور خارجه از ستاری 
دعوت کرد که برای صحبت و مذاکره برویم. من هم همراه 
شهید ستاری رفتم، نمایندگان وزارت نفت گفتند عراقی ها با 

موش��ک هایی که در دهانه فاو گذاشتند تمام صادرات ما را 
مختل کرده اند یعنی دیگر نه کشتی به سمت ما می تواند 
بیاید و نه می توانیم نفتی صادر کنیم و این موضوع ما را از پا 
درخواهد آورد و شما باید به نحوی این مشکل را رفع کنید. 
از جلسه که برگشتیم دو ساعتی با هم صحبت کردیم و قرار 
ش��د یک عملیات ایذایی در شمال آبادان در جزیره ام الرسا 
انجام دهیم. در این عملیات می خواستیم تعدادی از نیروهای 
عراقی مس��تقر در دهانه فاو را به سمت شمال خلیج فارس 
بکشانیم. البته یک عملیات هم در منطقه شتله داشتیم. در 
این دو عملیات دوس��ت داشتیم موفق باشیم ولی به عنوان 
عملیت ایذایی انجام ش��د و تعدادی از نیروهای ما هم اسیر 
شدند. من خیلی ترسیدم و فکر می کردم که همه تدارکاتی 
که داش��تیم از بین رفت. رفتم پیش حاج منصور و گفتم که 
م��ن برمی گردم تهران. حاج منصور گف��ت: نه! کار زیادی 

مانده است.

مشتری ها صف کشیدند
شبانه نیروها را به دهانه خلیج فارس بردیم، دقیقا روبروی 
فاو در دهکده ای به نام قفاس و من نمی دانستم قرار است 
چه کاری انجام دهیم و اقداماتی ش��د که قابل ذکر نیست. 
ولی ما با عملیات والفجر 8 توانس��تم خلیج فارس را از لوث 
وجود دش��من پاک کنیم. تا آن روز مش��تری های نفتی به 
س��مت ما نمی آمدند چون می دانستند که ما مشکل داریم 
به محض انجام این عملیات، مش��تری ها صف کشیدند و 
اوضاع بهتر ش��د و می توان گف��ت والفجر 8 نقطه عطفی 
در جنگ بود.  ش��هید س��تاری نوار مکالمه صدام با فرمانده 
لش��گر ۳ گارد  عراق را برای من گذاش��ت که در این نوار، 
صدام به این فرمانده می گفت ۲4 تا 48 س��اعت نیروها را 
در منطقه نگ��ه دارید من با نیروی هوایی، یک ایرانی را در 
این منطقه زنده نگذارم.  شهید ستاری به من گفت: دوست 
داری بمباران بشویم؟ پیام و خواسته اش را به زیبایی به من 

رساند. گفتم: نه! 
از همان زمان نگذاشتیم حتی یک پرواز عراقی به منطقه 
وارد شود و همه را از ۳۵ تا 4۵ مایلی زدیم. این در حالی بود 
که تمام مفسران جنگ دنیا می گفتند کار پدافند هوایی ایران 
تمام ش��د اما این عملیات که نتیجه داد، همه ساکت شدند. 
پیش از شروع عملیات تقریبا تمام تجهیزات تمام شده بود و 

انبارها خالی بود حتی هواپیما و بمب هم نداشتیم.

یک آدم حرفه ای
ش��هید س��تاری آدم حرفه ای بود در این حوزه. از همه 
مهمتر هوش تیمسار بود، بسیار آدم باهوش و مسلط به کار 
بود. تخصصی داش��تند در پدافند به نام ترافیک هوایی که 
برای داشتن این تخصص باید اشراف کامل بر روی خلبانی 
داشته باشید تا بتوانید به این تخصص برسید.  ایشان از نظر 
خلبانی چون کنترل ش��کاری بود آشنایی کامل با همه چیز 
داشت و در مجله صف سابق مقالات بسیار خوبی می نوشت.  
س��تاری جرات انجام کارهای جدید را داشت زمانیکه کاری 
نداشت، در دفتر نمی نشست. می رفت در بخش لجستیکی 
ی��ا تعمیرگاه ها و کار تازه ای را کلید می زند. می گفت فلان 
دس��تگاه را باز کنید و هر قطعه ای که می توانید بازس��ازی 
و دس��تگاه را راه اندازی کنید؛ این جس��ارت در حالی بودکه 
دس��تورالعمل های سفت و س��ختی داشتیم که به تعمیرکار 
حتی اجازه جابجایی قطعات را نمی داد؛ ولی ش��هید ستاری 
این محدودیت را شکست و با شکستن این قفل، دوباره نیرو 

هوایی را زنده کرد. 

ز همرزم ش�هید س�تاری ا گفتاری 

ایس�تادگی   نماد 
و صلاب�ت

ايشان فرمانده نيروی هوايی 
بودند و ما کارکنان ايشان 
به حساب می آمديم، اما اين 
سلسه مراتب چندان تاثيری 
در روابط ما نداشت و بيشتر 
رفاقت بود که در اين روابط 
خودنمايی می کرد. شهيد 
ستاری فردی باهوش، زرنگ 
و مدبر و تکرار نشدنی بود. 
خاطره ای از اين شهيد دارم که 
شنيدن آن خالی از لطف نيست

 سرهنگ حسین فاجانی
فرمانده گروه ارتباط الکترونیک نهاجا

sattari.ir

دي ماه 1397
ويژه نامه بيست وچهارمين سالگرد شهادت سرلشگر منصور ستاري

6



ذوق و ش��وق عجیبی برای گفتن دارد. هر خاطره ای را که 
با اش��تیاق تعریف می کند، نکته دیگ��ری به ذهن اش می آید و 
صمیمانه، به زبان می آورد. معتقد اس��ت روزهای دفاع مقدس، 
فرصتی بود برای دیدن و آموختن. در این راه ش��ناختن حضور 
ش��هید ستاری را یک فرصت می داند. فرصتی که اگرچه زود از 
دس��ت رفته اما یادش هست. از تابلوی بزرگی می گوید که اتاق 
خوابش را تزیین کرد و منقش به چهره ش��هید س��تاری است. 
تیمس��ار بهرام بیک محمدی، خلبان تیزپرواز و از پیشکسوتان 
نیروی هوایی، در این گفت وگو از تجربه حضور در کنار فرمانده 

آسمانی نیروی هوایی می گوید:

* نخس��تین گام آشنا شدن ش��ما با تیمسار ستاری چگونه 
برداشته شد؟

من قبلا در پدافند بودم و ایش��ان هم یک کارش��ناس ارشد 
ب��ود. دورادور از فعالیت های ایش��ان مطلع بودم، ضمن اینکه از 
پرسنل رادار شنیده بودم که ایشان خیلی خوش برخورد، دانشمند 
و آگاه در زمینه های مختلف بود. خدا خدا میکردم که ایشان را 
از نزدیک ببینم، اگرچه کم سن و سال نبودم و تجربه همراهی 
با فرماندهان دیگری را داش��تم اما دیدن فرمانده، همیشه جزو 
افتخارات و به معنای واقعی لذت بردن اس��ت. دیدن ستاری و 
هم صحبت شدن با ایشان شهد خاصی داشت، شیرینی خاصی 
همراه��ش بود، چرا که هر لغتش  ب��رای آدم درس بود. صدای 
ملایم و آرام، گفته هایی که خاصیت اس��ید س��ولفوریک داشت 
یعن��ی اگر ده ت��ا هواپیما می خورد زمین، توجهش را از دس��ت 
نمی داد، به هم نمی ریخت یا سگرمه هایش در هم نمی رفت. از 
کوره در نمی رفت. اگر میگفتند نصف کره زمین مال ش��ما والله 
یک لبخند هم نمی زد. این از کجا نش��أت گرفته بود؟ دانایی  و 
اطلاعات این شخص ضمن تحصیلات عمومی و دانشگاهی، 
بسیار پرمعلومات بود. ته دلم نگران بودم با این دانش اش سؤالی 

بپرسد که نتوانم پاسخ دهم. 

* از اولین حضور کاری یا عملیاتی در کنار ش��هید س��تاری 
بگویید؟

قرار بود با همین هواپیمای خودمان در خدمت ایشان  باشیم 
. دستور داده بودند مأموریتی از طریق جهاد خودکفایی یک سری 
به روزرس��انی ها و پرواز انجام ش��ود. همه جا ناهماهنگی وجود 
داشته و دارد و طبیعی بود برخی افراد تمایل نداشته باشند این کار 
به خوبی پیش برود. خود تیمس��ار ستاری اما ضرورت این کار را 

می دانست. 
به بچه ها گفتم تیمس��ار س��تاری افتخار داد ه اند و قرار است 
ب��رای کار حس��اب کتاب ش��ده ای پرواز خ��اص روی دریا در 
خدمتشان باشیم. روزی که قرار بود برای اولین بار فرمانده نیرو 
را ملاق��ات کنیم، همه هیجان زده و مضطرب بودیم. من گفتم 
تیمسار ستاری مثل همه ما و یک آدم معمولی است، همان قند و 
چایی را میخورد که همه می خورند چرا اینقدر به خودتان سختی 

میدهید. اضطرابی داشتیم که از روی علاقه بود. 
معم��ولا  در هواپیماهای بزرگ و ارتش��ی افراد زیادی برای 
چ��ک کردن موارد مختلف مثلا هیدرولی��ک، رفت و آمد دارند. 
شهید س��تاری خیلی بی ریا آمد سوار هواپیما شد. به خاطر دارم 
توضیحات دقیقی که درباره ویژگی های کار می دادند، تا چه اندازه 
دقی��ق و نزدیک به چیزی بود که دنبال رس��یدن به آن بودیم. 

کارمان را با حضور شهید ستاری انجام دادیم و برگشتیم.
در راه برگش��ت بندرعباس داخل ترمینال، ایشان بریفینگ 
را انج��ام داد. زی��ر بال هواپیم��ا بین رادار هواپیم��ا و جایی که 
فایبرکلاس است بحثی داشتیم. شهید ستاری با نوک خودکارش 

به بدنه هواپیما، جایی که نویز هواپیما و پلاستیک است زد. آن 
قسمت به دلیل زنگ زدگی سوراخ شد. شهید ستاری به من گفت 
به نیروی دریایی بگو اگر دوسال است درباره ضرورت زنگ زدایی 
می گوییم دلیلش این مش��کل است. نکته ای را گوشزد کرد که 
کسی قبل از آن نگفته بود. توی دلم گفتم این همه فرمانده نیرو 
داش��تیم که این چیزها را کم تر مورد توجه قرار می دادند، چطور 
حتی به فکر خلبانان خودمان هم نرسید این را چک کنیم. بینش 
فنی ایشان تا کجا بود که به این مسائل ریز و پیش پاافتاده هم 

دقت می کرد.
این اواخر من فرمانده و جانش��ین تیپ بودم که ایشان برای 
بازدیدی ن��زد ما آمدند. پس از پایان جنگ، بخش تاسیس��ات 
مهندس��ی، بلوک های بسیار بزرگی درس��ت کرده بود که مثل 
قوطی کبریت روی هم چیده می ش��د؛ آشیانه ای درست می شد 
که هواپیمای س��ی۱۳۰ داخل آن می رفت. به ش��هید س��تاری 
گفتم تیمس��ار اگر اجازه بدهید حالا که جنگ تمام ش��ده است 
ب��رای هواپیمای بزرگی مانند ایلوش��ین، هم ای��ن کار را انجام 
دهیم. شهید ستاری گفت کار سنگینی است؛ به من گفت برو و 
این کار را انجام بده ولی جنس این بلوک ها از بتون است. گفتم 
از  شخص ش��ما یاد گرفته ام کار نشد ندارد. شما به ما گفته اید 
نمی ش��ود و نمی توانم معنا ندارد. ایشان پذیرفت. با حمایتی که 
شهید ستاری از این پروژه انجام داد، کار را به خوبی تمام کردیم و 
به نتیجه رساندیم. مثال ایشان از باور به توانستن را به خوبی یادم 
است؛ ایشان گفت اگر ناخن های شما بلند شود حتی می توانید 

کوههای البرز بسابید ولی عزم و اراده شما را می خواهد. 

* در گنجینه ذهنتان، از رفتار و برخورد ش��هید ستاری، چه 
مورد برجسته ای را یادتان می آید؟

خاطرم هس��ت که در همان س��ال ها روزی، ابلاغ کردند بنا 
به دس��تور خود ایش��ان ماموریت خارج از کشور را انجام دهیم. 
ناهماهنگی های��ی از س��وی برخی از بخش ه��ای نیرو صورت 
گرفت��ه بود و بدون در نظر گرفت��ن الزامات، این مأموریت را به 
من ابلاغ کردند. خیلی نارحت ش��دم. سر و صدای من درآمد و 

آمپر چسباندم! چون صرفاً یک دستورالعمل داده  بودند که برای 
مانور مرکب فردا رأس س��اعت ۵ صبح به پاکس��تان بروید. اما 
این که کجا می خواهیم برویم و چه کنیم را دقیق نمی دانس��تم. 
قبل از این ماجرا خدمت تیمسار ستاری رفتم، می دانست برای 
چه آمده ام. توضیحاتم را دادم و گفتم ش��رایط این طوری است 
هواپیما این طور است و شدنی نیست. همه حرف هایم را که زدم، 
فرمانده با همان آرامش اش به من گفت بیک محمدی، دوست 
دارم بروی و آن چه راکه در شایس��تگی کش��ور است به نمایش 
بگ��ذاری. گفت من می خواهم نه فقط ت��و، که که پرچم ایران 
باش��د که روی این هواپیما پرواز می کند. نیایی بگویی یک روز 
بگویی باطری ام نمی زند، هواپیمایم روشن نمی شود. حرف های 
تیمسار س��تاری به قدری نافذ بود و صدایش آرامش بخش بود 

که آرامم کرد.

* از پروژه ها یا کارهایی که در کنار ایشان بودید، خاطره ای 
دارید؟

از ماجرای س��اخت »سانابوی« بود که ارتباط من با تیمسار 
س��تاری، نزدیک تر و جدی تر شد. سانابوی ها استوانه های سیاه 
هستند که وظیفه شناس��ایی دقیق اهداف زیرسطحی را دارد و 
در یک منطقه مش��کوک به حضور زی��ر دریایی به کار می رود. 
می تواند توس��ط شناور س��طحی چیزهای دیگری مانند ناوچه 
ه��ای اژدرافکن یا ض��د زیردریایی هم شناس��ایی کند. کارش 
این طوری است که وقتی هواپیما شروع به گشتزنی می کند و با 
تشخیص اختلالات مغناطیسی ناشی از برخورد پژواک سیستم 
س��ونار )که ارس��ال کننده آن در ناحیه دم هواپیم��ا قرار دارد( و 
بازگشت آن جهت شناسایی بهتر، یک سانابوی را رها می سازد. 
این سانابوی، دقیقا وظیفه سونار را در سطح دریا به عهده دارد. 
سانابوی انعکاسات را به هواپیما بر می گرداند. دستگاهی به نام 
ایرتو ایروان )Air۲airone( سیگنال را عین نوار قلب  نشان 

می دهد.  
من گفتم باید امکاناتی که مربوط به این هواپیما هس��ت و 
آموزش اش را داریم باید عملیاتی و تاکتیکی شود. با چند تا بچه 
مس��لمان جمع شدیم که هواپیمای ما که ماموریتش این است 
چرا نباید بتواند اما بعضی ها گفتند اگر آمریکا بداند که ما قوی تر 
هستیم ما را بیشتر تهدید میکند. تیمسار ستاری اما ایستاد و تمام 
قد حمایتمان کرد. یادم می آید قرار شد با دستور شهید ستاری را 
بسازیم که روی آب قرار می گرفت و در اراسل برخی اطلاعات 
به هواپیما کاربرد داشت. تیمسار ستاری می گفت بیک محمدی 
حتی اگر ۲۰ تا از این قطعه ها را هم شکستی بشکن، ولی درست 

کن به کار را به جایی برسان. کار را آغاز کردیم. 
به مرحله ای رس��یدیم که  باید قطع��ه را به آب می انداختیم 
و آنت��ن را در آب آزمایش می کردی��م. این آنتن ارتباطی در آب 
کش��تی، قورباغه، نهنگ، ماهی و امث��ال این ها را می گرفت و 
به هواپیما می داد. همه چیز به ظاهر درس��ت ش��ده بود اما کار 
نمی کرد. یک روز کتاب را جلویم گذاشتم گفتم خدایا این آنتن 
الان سیگنال می دهد اما چرا در آب جواب نمی دهد. دوران جنگ 
بود و هر لحظه برای ما حیاتی. در حین کار بودیم تیمسار ستاری 
با یک هواپیمای جت فالکن برای دیدن ما آمد. با لهجه قشنگی 
گفت چه کار می کنید باباجان؟ گفتم باید این دس��تگاه راه بیفتد 
تا من زیردریایی را پیدا کنم. ش��هید س��تاری از زیر بال هواپیما 
رد شد که برود. از خداوند متعال خواستم این دستگاه راه بیفتد. 
ما برای آزمایش، یک هواپیما را یک کیلومتر آن طرف گذاش��ته 
بودیم. آنتن از هواپیما بیرون آمد، توی آب رفت و جواب داد. از 

خوشحالی فکر کردم همسرم سه قلو پسر زائیده است!

بی�ک محم�دی با خلبان  وگو  گفت 

ک�ه   آدم�ی   دَم 
بود مس�یحایی  

sattari.ir

دي ماه 1397
ويژه نامه بيست وچهارمين سالگرد شهادت سرلشگر منصور ستاري

7



23 شهريور 1363

 اولين پايه قرارگاه رعد 
در نهاده شد

فرمانده قرارگاه

 سرلشکر خلبان 
عباس بابايی

نيمه اول سال 1364

 شکل گيری 
قرارگاه رعد

اهواز

 محل استقرار 
اوليه

نحوه شکل گيری نام

 بر اساس سوره 
رعد قرآن کريم

پايگاه هوايی اميديه

 محل استقرار 
اصلی

 بیش از 200 پرواز موفق در طول عملیات گوناگون

قرارگاه رعد نهاجا

پدافند رعد به فرماندهی سرلشکر شهید ستاری و هواپیماهای جنگنده ارتش جمهوری اسلامی ایران روزانه به طور میانگین سه تا 
چهار فروند هواپیمای جنگنده عراق را ساقط می کردند که تا پایان عملیات آمار هواپیماها و بالگردهای ساقط شده به وسیله پدافند رعد 
و جنگنده های نیروی هوایی و هوانیروز به 7۰ فروند هواپیما و ۱۰ فروند بالگرد رسید که از این تعداد یک فروند »هواپیمای شکاری 

میگ« و پنج فروند بالگرد به وسیله هوانیروز ساقط شد.

امکانات 
پدافند هوايی

 سامانه های دفاعی ، سامانه 
هاگ، جمله توپ های ضدهوایی، 

سکوی پرتاب موشک و 
تجهیزات راداری 

تعداد عمليات 
 مشارکت کننده 

قرارگاه رعد
بیش از 10 عملیات

منطقه 
فعاليت قرارگاه 

پدافند هوايی رعد
پوشش کامل منطقه عملیاتی و 

هدف قرار دادن هواپیماهای 
دشمن
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برای استقرار قرارگاه رعد 

3 نقطه پيشنهاد شد

اولین نقطه ساختمان 
بهداري گروه اهواز بود 
که کسي در آنجا حضور 

نداشت

 نقطه دوم مدرسه اي 
در گروه پدافند اهواز 

سومین نقطه ستاد گروه 
پدافند اهواز بود

مدرسه براي قرارگاه رعد پذیرفته شد و بخش پدافندي قرارگاه رعد به مسئولیت شهید 
ستاري در اهواز و بخش آفندي، به مسئولیت شهید بابایي در امیدیه مستقر شد. 

اولین جلسه رسمي قرارگاه رعد در نیمه دوم 64 با حضور شهید ستاري، شهید بابایي، و 
دیگر مسئولان در این مدرسه  واقع در اهواز تشکیل شد.

تعداد عملیات نقش آفرین
تمام عملیات ا ز سال ۱۳۶4 تا پایان جنگ

افراد هسته موثر در قرارگاه رعد
حدود ۱۵ نفر

نکته جالب
برای فعاليت و جايگاه شهيد منصور 
ستاری  در قرارگاه رعد هيچ حکمی 

صادر نشد، اما عملا بعد از شهيد بابايی 
فرمانده قرارگاه، در جايگاه قائم مقام 

همه امور قرارگاه رعد مطلع و 
نقش آفرين بود. 

فرمانده پروازی 
قرارگاه

شهيد اردستانی

 فرمانده 
پدافندی

سرتيپ علی غلامی

 فرمانده مرکز آماد 
و پشتيبانی قرارگاه

مرحوم سرگرد محمد شيبانی

رييس دفتر و مسوول 
هماهنگی قرارگاه

حسين صادق زاده

 فرمانده گردان تعمير 
و نگهداری سامانه هاگ

همافر نعمت شصتی کريمی

نحوه کار
خلبانان پایگاه هاي مختلف به صورت 4 تا 8 فروندي به آن جا مي رفتند وطي مدت ۱۵ تا ۲۰ روز اقامت در آن جا، ماموریت هایي را 

علیه مواضع دشمن انجام مي دادند که در همگي آنها احتمال بازگشت بسیار پایین بود و دوباره به پایگاه هاي خود باز مي گشتند.
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ش��هر آبدانان در استان ایلام، جایی بود که کارش را آغاز 
ک��رد. چند س��الی را تا زمان آغاز انقلاب اس��لامی به عنوان 
فرمانده ایستگاه پدافند هوایی در این منطقه فعال بود. پس از 
انقلاب قرار شد واحدهای نظامی به صورت شورایی اداره شوند 
و او به عنوان رییس شورا انتخاب شد.  تا اینکه در ۳۱ شهریور 
ماه ۵9 ب��ا ۱9۲ فروند هواپیما عراق به ای��ران و آغاز جنگ، 
به عنوان نماینده فرمانده ارتباط الکترونیک نیروی هوایی از 
سال ۵9 در مناطق جنگی به خدمت رسانی مشغول بود. این 
فرماندهی مستقل، هم ردیف فرماندهی پدافند یا فرماندهی 
لجس��تیک نیروی هوایی به عنوان بازوی اجرایی فرماندهی 
نیروی هوایی در مناطق عملیاتی عمل می کرد. از نظر برقراری 
ارتباطات، جم��ع آوری و تحلیل اطلاعات، اعمال فرماندهی 
و کنترل کارهای زیادی انجام ش��د. روزهای پر تلاطم دفاع 
مقدس و معاونت ارتباطات الکترونیک، زمینه آشنایی او را با 
فردی ایجاد کرد که از همه لحاظ نه تنها در تخصص راداری و 
پدافندی اش، که در الکترونیک و ارتباطات نیز متخصص بود. 
همین جا بود که سرتیپ علیرضا جوادنیا، شهیدسرلشگر منصور 

ستاری را با چشم دل می شناسد. از آن روزها گفتنی های زیادی 
دارد. گفتنی هایی که بخشی از آن در این گفت وگو می خوانیم:

* شهید ستاری پدافندی بود و شما ارتباطات الکترونیک، 
در کدام عملیات نقش شهید ستاری را پررنگ دیدید؟ 

در عملیات غرورآفرین والفجر8،  با ابتکار ش��هید ستاری 
نمی توانستیم از رادار هاگ استفاده کنیم یعنی اتاق فرمان ما در 
منطقه، کور عمل می کرد. اتاق فرمان سامانه موشکی زمین 
به هوای ایران نمی توانست رادار پی آر خود را روشن کند. در 
آن زمان شهید ستاری در بندر امام مستقر بود و از طریق کانال 

های ارتباطی که در آبادان و شوشتر گسترش یافته بود گرا می 
داد. شهید ستاری پیشنهاد داد که رادارها را اصلا روشن نکنیم 
و طرحی خلاقانه ارائه دادند که رادارها با سامانه های موشکی 
فاصله داشته باشند. سامانه های موشکی هاگ ایران محدود و 
مجهز به رادار پی آر، لانچر موشک و اتاق فرمان بود. به محض 
اینکه این سایت روشن می شد بلافاصله موشک ضد رادار می 
آمد و این س��امانه را منهدم می کرد پس ایران نمی توانست 
هیچ هواپیمایی را نابود کند. بنابراین ش��هید ستاری طرح را 
مطرح کرد که رادارها را خاموش کنیم یا به محض اینکه فاشا 
اطلاع می داد هواپیمای دشمن رویت شده برای یک لحظه 
رادار روشن می شد و سریع خاموش می شد. بنابراین با استفاده 
از اطلاعات رادارهای دور دست همچون رادار بندر امام یا اهواز 
و بهبهان اطلاعات را جمع آوری و تجزیه و تحلیل می کردیم. 
نتیجه به اتاق فرمان موشک هاگ منتقل می شد تا با استفاده 
از این اطلاعات شلیک موشک انجام شود و به هدف اصابت 
می کرد. تمام این اقدامات ابتکارات شهید ستاری بود که بعدها 
طرح دیگری را عنوان کرد تا با زیاد کردن فاصله رادارها آنها 
را روش��ن نگاه داریم و با فاصله زمانی اطلاعات را به سامانه 

موشکی منتقل کند.
* ایده این کار با خود شهید ستاری بود؟

می دانید که مجموعه سامانه هاگ باید با هم کار کند یعنی 
رادار مختصات دقیق را مشخص کند و به اتاق فرمان بدهد تا 
موشک درست به هدف اصابت کند اما زمانی که رادار نباشد 
این س��امانه عملا غیر فعال است. حال ما باید این اطلاعات 
را از رادارهای دیگر دریافت می کردیم و برای اینکه دش��من 
این رادارها را شناسایی نکند باید با فاصله از یکدیگر قرار می 

گرفتند. این طرح را شهید ستاری مطرح کرد. 
ایشان چون به الکترونیک تسلط کامل داشت از فاشا هم 
اس��تفاده های زیادی و درس��تی کرد. به من می گفت رادارها 

با فاش��ا باید در ارتباط مستقیم باشد تا به محض اینکه فاشا 
اطلاعاتی را رویت و شنود کرد به رادار منتقل کند. چون ایران 
کشوری کوهستانی است نقاط کور زیادی دارد و نمی توانستیم 
از نظر راداری تمام مرزها را پوش��ش دهیم. در این زمینه نیز 
شهید س��تاری به همراه شهید بابایی بحث دیده بانی را آغاز 
کردند. جلسه ای در نقطه ای به نام نیوسایت برگزار شد و بحث 
دیده بان مطرح شد تا در نقاط کور راداری دیده بان قرار گیرد 
که خیلی خوب هم جواب داد. افرادی آموزش داده ش��دند تا 
انجام ماموری��ت دیده بانی را انجام دهند. نقاط کور راداری با 
این ابتکار  پوشش داده شد.  همراهی با شهید ستاری بسیار 
برای من مفید بود و مطالب بسیاری از این شهید آموختم و از 
افتخارات من هم رزم بودن با شهیدان ستاری و بابایی است و 

توفیقی از سوی خدا برای من بود. 
* شما از چه نقطه ای شهید ستاری را شناختید؟

با آغاز دفاع مقدس، امیر سرتیپ فکوری فرماندهی نیروی 
هوایی را عهده دار ش��د. در زمان آغاز جنگ ش��هید ستاری با 
درجه س��رگردی، معاونت عملیات پدافن��د هوایی را بر عهده 
داشت. ایش��ان نماینده تام الاختیار فرمانده ارتباط در منطقه 
شدند تا از این طریق گسترش پدافند هوایی و تغییرات خلاقانه 
را کلید بخورد. تخصص اصلی شهید ستاری، الکترونیک بود و 
این حوزه را بسیار درست درک می کرد. چون از نظر تخصص 
هم زبان بودیم، تعامل و ارتباطمان هم کم نبود. افتخار همراهی 
با شهید بابایی و شهید ستاری از نزدیک را داشتم. شهید بابایی 
به عنوان نماینده نهاجا، شهید ستاری به عنوان نماینده پدافند 
هوای��ی و من نیز به عنوان نماینده ارتباط الکترونیک نیروی 
هوایی در مناطق به دنبال رفع مشکلات بودیم. آغاز تعامل و 

همراهی من با شهید ستاری از این جا بود.
* اش��اره کردید که ش��هید س��تاری در حوزه الکترونیک 
تخصص داش��ت. در این حوزه چه کارهایی را ش��اهد بودید 

شهید ستاری به سرانجام برساند یا آغازکننده راه باشد؟
شهید ستاری اقدامات بزرگی انجام داد و سازمان یافته عمل 
ک��رد. یکی از ضعف های ما در عملیات این بود  که فناوری 
تشخیص هواپیماهای خودی را در اختیار نداشتیم، در حالی که 
دنیا و حتی دش��من از این فناوری استفاده می کرد؛ بسیاری 
از نیروهای خودی  با هواپیماها آشنایی نداشتند. بزرگ ترین 
نقطه ضعف ایران در جنگ نیز همین مس��ئله بود. زیرا نبود 
فناوری قدرت تشخیص هواپیمای خودی را گرفته بود اما اگر 
به فناوری س��ی 4 آی مجهز بودیم دیگر این مش��کل وجود 
نداش��ت و سامانه های زمین به هوا، موشکی و راداری سریع 

هواپیماهای دشمن را از خودی تشخیص می دادند. 
ش��هید ستاری معتقد بود برای رسیدن به موفقیت باید به 
سامانه فرماندهی و کنتذل سی 4 آی مجهز باشیم. بنابراین 
پس از پایان جنگ، شهید ستاری که علاوه بر آشنایی پدافند، 
تسلط بس��یاری بر جنگ الکترونیک داش��ت و تجربه های 
ارزش��مندی هم در بحث طراحی، معماری در توش��ه داشت، 
پیاده سازی سی 4 آی را با کمک شهید عدالت نژاد خامنه کلید 
زدند او تمام بخش های مختلف همچون هواشناسی، کامپیوتر، 
ارتباطات، الکترونیک و امنیت را به صورت یک مجموعه در 
آورد و مجموع��ه فرماندهی ارتباط منحل ش��د و به معاونت 

فناوری ارتباطات و اطلاعات ارتقاء یافت.

ز س�رتیپ جوادنی�ا ا ناگفت�ه های�ی 

ی�ک  و     ا
ب�ود متخص�ص 

تخصص اصلی شهيد ستاری، 
الکترونيک بود و اين حوزه را 
بسيار درست درک می کرد. 
چون از نظر تخصص هم زبان 
بوديم، تعامل و ارتباطمان هم 
کم نبود. افتخار همراهی با 
شهيد بابايی و شهيد ستاری 
از نزديک را داشتم
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سرهنگ عین الله افروز یکی از کسانی است که در 
پدافند نیروی هوای�ی ارتش، فرصت همراهی در کنار 
ش�هید ستاری را یافته اس�ت. او از روزهایی می گوید 
ک�ه پدافن�د هوای�ی به کمک ش�هید س�تاری و دیگر 
همرزمانش انس�جام یافت و بس�یاری از چالش های 
ف�راروی این بازوی دفاعی کش�ور به دس�ت فرمانده 
فقید نیروی هوایی در مس�یر حل شدن قرار گرفت. با 
او درباره کار شهید ستاری در طول دفاع مقدس انجام 
داده و تأثیری که بر ساختار دفاع هوایی کشور گذاشت 

گفت وگو کردیم:
در ک��وران حملات هوایی و درس��ت در زمانی که رادارزن های 
پیش��رفته قصد نابود کردن سایت های راداری زمینی ما را داشتند، 
ش��هید س��تاری با کلیدی این قفل را گش��ود و رادارها از حملات 

موشک ها نجات یافت.
*کاری که ش��هید س��تاری در طول دفاع مقدس انجام از چه 

نظر برجسته بود؟ 
یکی از نتایج خوبی که در طول جنگ بدست آوردیم، ضرورت 
یکپارچگی و هماهنگی کل س��اختار پدافند ش��امل پدافند نیروی 
هوای��ی، پدافند نیروی زمینی، نیروی دریایی و همین طور س��پاه و 
امثاله��م بود. الان در هر کدام از مناطق ما تعدادی س��ایت مربوط 
به سپاه و ارتش وجود دارد که به صورت هماهنگ با یکدیگر کار 

می کنند و کل منطقه هوایی کشور را پوشش می دهند.
شهید س��تاری تاکیدی جدی بر منسجم شدن ساختار پدافند 
هوایی داش��ت و برای این موضوع، یکی از دلایل ش��هید ستاری 
این بود که اوایل جنگ فرضاً هواپیمای ما روی بر فرض یک خط 
پروازی حرکت می کرد که احیاناً سپاه در آن ناحیه توپخانه داشت. 
هواپیما در حال انجام ماموریت بود اما از این توپخانه به طرف این 
هواپیما تیراندازی می کردند. شهید ستاری به طور جدی ایستادگی 
کرد و گفت باید ساختار پدافند هوایی را به صورت شبکه ای منسجم 
در بیاوریم. این شهید بزرگوار معتقد بود تمامی سایت های پدافندی 
باید در یک زنجیره منس��جم قرار بگیرد و هر چیزی خارج از این 
زنجیره، به غیر از ضرر چیز دیگری نخواهد داشت بنابراین با توجه 
به داش��تن ایستگاه های رادار س��ایت های هاگ و سایت SI7 و 

امثالهم را منسجم کردند. 
* به دلیل محدودیت ه��ا از در ادامه جنگ از امکانات کمتری  
برخوردار بودیم. شهید ستاری با این محدودیت چگونه سر می کرد؟

در روزهای نخس��ت دفاع مق��دس، در هوا صاحب قدرت برتر 
بودی��م. اما ب��ه تدریج قصه عوض ش��د. به طوری ک��ه از لحاظ 
تکنیکی و در روزهای آینده جن��گ، با امکانات حدأقلی در مقابل 

دش��من ایستادگی کردیم. با توجه به این که سیستم هایی موجود 
در نیروی هوایی از برتری الکترونیکی خاصی برخوردار بود اما این 
تجهیزات مدام به تعویض قطعات خاصی نیاز داشتند. در روزهای 
نخست جنگ، از لحاظ ذخایر انبار، وضع خوبی داشتیم و با کمکی 
ک��ه متخصصین فن��ی، و همافرهای فنی و چه در ام��ر آفند ارائه 
می کردند، مشکل خاصی نبود. همین امکانات زمینه ساز پرواز ۱44 
فروند هواپیما آن هم در دومین روز جنگ می ش��ود؛ در هیج جای 
دنیا سابقه ندارد که بتوانند در چنین ابعاد وسیعی این تعداد پرواز را 
با هم انجام دهند. زیرا هر حمله  به تنهایی نیازمند برنامه ریزی های 
خاص خود است. اما در روز دوم جنگ برای این که بتوانیم جواب 
دندان شکنی به حمله عراق بدهیم، ۱44 فروند هواپیما از پایگاههای 
مختلف بلند شده و به نقاط مختلف نظامی عراق حمله می کند. این 
در حالی بود که جنگنده های ما به هیچ عنوان به نقاط اقتصادی و 
نقاط شهری عراق حمله نکردند. توسط امریکا تحریم شدیم و هیچ 
قطعه ای در اختیارمان ق��رار نمی دادند. در این حال که ما از تأمین 
قطعات عاجز ماندیم، عراق به جدیدترین سلاح ها تجهیز شده بود. 
شهید ستاری راه مقابله و حکت نیروی هوایی را در تغییر ساختار و 
شکستن سنت های موجود دید  با ابتکار این شهید بزرگوار، تا حد 
ممکن علاوه بر ارتقای سطح دانش، توانمندی عملیاتی خودمان را 

متناسب با تجربیاتمان تغییر دادیم.
* چگونه این کار را کردید؟ مثالی دارید؟

مثلًا اگر به ما گفته بودند که برای پدافند باید به این شکل عمل 
کنید و  قاعده این اس��ت، آمدیم و  براساس یه ابتکاراتی منحصر 
به فرد، این قاعده ها را در هم شکس��تیم تا به قواعد و راه حل های 
جدیدی برسیم. یکی از همین تحولات، تغییر ساختار مأموریت های 
پدافند بود. مثلًا  در گذشته ی نیروی هوایی، وظیفه اصلی پدافند دفاع 
از سایتهای رادار و پایگاه های نیروی هوایی بود و تمام تجهیزات 
ما برای فقط به این منظور تجهیز ش��ده بود. اما وقتی جنگ آغاز 
شد با توجه به نیازهای کشور  و ضرورت حفاظت از نقاط حساس، 
پدافند گسترش یافت. بنابراین پدافند هوایی پا را از قواعد مرسوم اش 
فراتر گذاشت و بیش از آن چه که به عنوان وظیفه نیروهای پدافندی 
تعریف ش��ده بود، فرم های پیشین را درهم شکست و در در سطح 
کشور گسترش یافت. با این تغییر ساختار بود که پدافند هوایی  از 
اسکله های مختلف نیروی دریایی تا سکوهای نفتی، کارخانجات 

مختلف تا پلهای مختلف و پایگاه های متعددی دفاع کرد.
* ش��ما در پدافند هوایی همراه ایشان بودید. کاری که شهید 
س��تاری درباره رادارها و سامانه های موشکی کرد چرا منحصر به 

فرد بود؟
شهید ستاری باتوجه به درایت خاصش همیشه دنبال راهی بود 

تا  جلوی حملات دشمن را بگیریم. فرمانده فقید نیروی هوایی، به 
این فکر می کرد که بتواند به نحوی جلوی دشمن را بگیرد. زمانی 
که توسط هواپیماهای رادار زن اولین رادار هاگ ما را هدف قرار داد، 
شهید ستاری ابتکار عملی به خرج داد که کسی فکرش را نمی کرد. 
سامانه هاگ باید روی هواپیمای دشمن قفل می کرد تا زمانی که در 
یک موقعیت مناسب رسید، به طرفش موشک شلیک کند؛ اما تا آن 
زمان هیچ کس نمی دانست که این هواپیما، می تواند رادارهای ما را 
مورد اصابت قرار دهد. این نکته در هیچ کدام از منابع اطلاعاتی ما 
نیز ذکر نشده بود.  این کار به قدری مخفیانه انجام می شد که هیچ 
کس از این ویژگی، تا زمانی که اولین های پاور سایت هاگ ما را 

مورد اصابت قرار دادند خبر نداشت.
*ستاری این موضوع را می دانست؟

بله. و به همین دلیل هم بود که این ش��هید والامقام ابتکار به 
خرج داد تا رادارها از نابود ش��دن توسط رادارزن های دشمن نجات 
پیدا کنند. وقتی که در منطقه جنوب، س��ایت های پاور ما را هدف 
قرار دادند، شهید ستاری به سرعت به دنبال مطالعه برای حل این 
مشکل رفت. دلیل این موضوع را دریافت و به این نتیجه رسید که 
از آن جایی که امواج رادار، به صورت پیوس��ته به طرف هواپیما می 
رفت و س��ایت هاگ برای هدف قرار دادن روی هواپیما قفل می 
کرد؛ هواپیمای دشمن با سیستمی که داشت، موشک را دقیقا داخل 
قیف امواج قرار می داد. بدین ترتیب، موشک با گرفتن دنباله موج، 
مستقیما، به رادار های پاور  ما اصابت می کرد.  با ابتکار شهید ستاری 
سیس��تم های راداری ما اعم از  راداره��ای مادر و رادارهای ثابت یا 
متحرک، نابود ش��دن نجات پیدا کردند. این موضوع را آمریکاییها 
نگفت��ه بودند و حتی فکر نمی کردند چنین اتفاقی بیفتد. زیرا وارد 
این مراحل نش��ده بودند. اما برای حل این مشکل، با ابتکار شهید 
ستاری در سایت های راداری ما کلیدی نصب شد که امواج راداری 
را به صورت یکسره به هواپیمای دشمن نمی فرستاد بلکه این امواج 
توسط این کلید قطع و وصل می شد و به این ترتیب، رادارزن های 

دشمن  را ناکام گذاشت.
* ستاری برای این تحول چه  کاری کرد؟

خب تغییر شکل و  گسترش  پدافند هوایی را که حاصل نوآوری و 
ابتکار بزرگانی چون شهید ستاری بود، زمینه ساز شکل گیری دفاعی 

اثرگذارتر از مناطق زمینی حساس کشورمان بود به نظرم.
با این گس��ترش پدافند هوایی به سطح کشور، توانستیم که 
جلوی مقدار زیادی از حملات هواپیماهای دشمن را بگیریم. نقاط 
متعددی به خصوص در منطقه خوزس��تان، لرستان به خصوص 
مناطق غربی کش��ور بارها مورد حمله قرار گرفتند که دفاعشان 
توسط این توپخانه و سایتهای موشکی انجام می شد. بحمدالله 
پدافند هوایی به داد ما رسید و مقدار زیادی از بار دفاعی کشور را 
به دوش کشید. این مرد آسمانی کشور میان تمام هم دوره ای ها 
و چه افراد قبل و بعد از خودش، از یک استعداد خاصی برخوردار 
بود. زیرا اولًا کسی بود که یکسره در حال مطالعه بود و حتی یک 

لحظه بیکار نمی نشست.
* چ��ه ویژگی های فردی و مدیریت��ی را در زندگی اش جالب 

دیدید؟
همان طور که گفتم، خیلی اهل آموختن و مطالعه بود. ش��هید 
س��تاری حتی حین غذاخ��وردن، کتابی را  ب��از می کرد و کنار میز 
غذایش می گذاش��ت. با هر قاش��ق غذایی که می خورد، کتاب هم 
می خواند.  فرمانده بود و مقتدر، اما صمیمیت خاصی میان نیرو و این 
شهید بزرگوار وجود داشت. شهید ستاری با اخلاق خاص و لطف و 
مهربانی که داشت همه ما را باباجون صدا می کرد. از آن جایی که 
صمیمی بودیم به او می گفتی��م اول غذایت را بخور و بعد مطالعه 
کن. اما این شهید بزرگوار می گفت نه، من باید مطالعه کنم و  غذا 
هم بخورم که به تنم بچسبد. همین رفتارها بود که باعث شد او از 

مهارت خاصی برخوردار باشد.
ببینید! افرادی که چندین سال پیش از ایشان بودند و چه آن هاکه 
بعد از ایشان بودند، علاقه خاصی به این شهید بزرگوار داشتند. زیرا به 
واسطه دانش، تجربه و مهارت بالایی که داشت به ما آموزش می داد 

و  آموزش اصلی اغلب ما توسط شهید ستاری انجام شد. 

داد را نج�ات  راداره�ا  ک�ه  ابت�کاری 
راداری ش�هید س�تاری ز همرزمان  ا یکي  با  وگو  گفت 
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نام شهید س��تاری را که می شنود درخواست ما برای گفت وگو با 
اشتیاق پاسخ می گوید. آرامش و متانت ویژگی فردی او در طول مدت 
این گپ و گفت صمیمی اس��ت. س��رتیپ احمد صادق نژاد در سال 
۱۳8۰ به عنوان فرمانده پدافند هوایی منصوب می ش��ود و از سال 8۲ 
به عنوان چهارمین رییس دفتر مطالع��ات و تحقیقات نیروی هوایی 
فعالیت می کند. این پیشکسوت نیروی هوایی، نخستین بار در اسکای 
گارد به عنوان افسر فنی و عملیات مشغول می شود و با شکل گیری 
قرارگاه رعد نهاجا در این قرارگاه خدمت رسانی می کند. درباره شهید 

ستاری با او به گفت وگو نشستیم.
* ش��هید س��تاری و حضرتعالی هردو در ساختار پدافندی نیروی 
هوایی حضور داش��ته اید. ارتباطتان به اندازه س��یگنال های ارتباطی 

قدرتمند بود؟
من به شهید ستاری علاقه فراوانی داشتم هر بار نکته ای تازه از 
او یاد می گرفتم. شهید ستاری معتقد بود افسران فنی و عملیاتی در 
یک جا در عملیات های جنگ شرکت کنند تا یکدیگر را پوشش دهند. 
نخس��تین بار در اسکای گارد به عنوان افسر فنی و عملیات مشغول 
بودم. پس از آن ش��هید بابایی به همراه شهید ستاری قرارگاه رعد را 
تشکیل دادند که من نیز عضوی از این قرار گاه بودم که در عملیات 

های مختلف همراه ایشان و شهید ستاری و دیگر بزرگان چون سرتیپ 
غلام��ی و امیر مرآتی بودم. س��پس به عنوان فرمانده دفاع تعمیراتی 
پدافند انتخاب ش��دم. بعد هم  به عنوان جانشین الکترونیک نیروی 

هوایی و سپس معاون الکترونیک نیروی هوایی انتخاب شدم.
آغاز آش��نایی مان هم این طور بود که من س��توان دوم بودم و در 
بوشهر خدمت می کردم. آن زمان مجله های کوچکی بود که نیروی 
هوایی منتش��ر می کرد. اکثر مقالات ف��ردی را مطالعه می کردم که 
نویسنده شان م. س��تاری بود. مقالاتی در مورد فناوری های روز دنیا 
در آن مجله چاپ می شد. این مقاله ها متعلق به شهید ستاری بود که  
درجه سروانی داشت. من ستوان دوم بودم که دفتر فرمانده هوایی به 
نام سپهبد مهریون من را خواستند. در آنجا با سروان ستاری آشنا شدم 
و گفتم من ترجمه های ش��ما را می خوانم و علاقمندم. بعد از آن در 
زمان جنگ که روی اسکای گارد هاگ کار می کردم زمینه اشنایی با 
شهید ستاری بیشتر فراهم ش��د. در آن سال یعنی ۶۲ شهید ستاری 

معاون طرح و برنامه نیروی پدافند هوایی بود. 
* از کارهایی که ش��هید س��تاری را منحصر بهرد ساخته بود چه 

چیزهایی به ذهنتان می رسد؟ 
اول این را بگویم که شهید ستاری، فرمانده ای نابغه و سخنوری 
قهار بود. جالب این که نقاش هنرمندی هم بود. یادم هست، سخنرانی  
در دانش��گاه تهران داش��ت که پس از اتمام حدود ده دقیقه حاضران 
ایس��تاده تشویقش کردند؛ این نشان از توانمند بودن اش در هر حوزه 
ای بود.  حتی رسانه های امریکایی درباره شهید ستاری تیتری منتشر 

کردند با این عنوان که فرمانده قدرتمند نیروی هوایی ایران تکنولوژی 
غرب و شرق را باهم درآمیخت. با فروپاشی شوروی در سال ۱99۱ با 
تیمی به شوروی رفت. زمانی که برگشت گفت امروز باید از این فضای 

ایجاد شده استفاده و سیستم هایی را به ایران وارد کنیم.
در والفجر 8 نیز از ما خواستند تا در سامانه هاگ رادار تجسس را 
روشن نکنیم تا دشمن متوجه نشود. بنابراین خودشان به بندر امام رفتند 
و گرا را به ما دمی ادند. ما نیز در دهانه فاو مستقر بودیم و با ارسال دقیق 
مختصات توسط شهید ستاری هدف را می زدیم. در والفجر 8 پدافند 
نیروی هوایی از حالت ثابت به متحرک تبدیل ش��د. والفجر 8 را باید 
شروع انقلاب در پدافند نیروی هوایی بدانیم. شهید ستاری بیشترین 
زمان را در پایگاه های نیروی هوایی می گذارند هر نقطه ای از کشور 
که می رفتیم می گفتند شهید ستاری چند روز پیش اینجا بود. دو روز 
قبل از شهادت پیش من آمد در آن زمان فرمانده تعمیراتی پدافند بودم 
و گفت: مردش هستی کمر سفت کنی. گفتم بفرمایید. گفت: می خوام 
اسکای گارد را با اف ۲7 چینی تلفیق کنیم. با این اقدام یک سیستم 
غربی )سوییسی( با یک سیستم شرقی تلفیق می شد. که خوشبختانه 
در مدت یک س��ال این کار را با موفقیت انجام دادیم به گونه ای که 
خود چینی ها نیز شگفت زده شدند.  شهید ستاری حتی سیستم های 

هواپیمای شرقی را با غربی به صورت سوخت رسان تلفیق کرد. یک 
لجستیک پویا و انقلابی را با عنوان قرار گاه رعد تشکیل داد که سرعت 

پشتیبانی را بسیار بالا برده بود. 
*ما در آن زمان محدودیت هایی از لحاظ فنی و امکاناتی دست و 
پنجه نرم می کردیم. فرمانده نیروی هوایی چه تدبیر خاصی را اتخاد 

کرده بود تا عرصه هوایی کشور کم ترین آسیب را متحمل شود؟
زمانی که با درجه س��رهنگی فرمانده نیروی هوایی شد همه می 
گفتند شخصی که خلبان نیس��ت نمی تواند جنگ را اداره کند اما با 
س��رعت بالا و نبوغی که داشت خلبان اف 7 هم شد. شهید ستاری 
راهب��رد جدیدی را در پدافند هوایی اب��داع کرد و پدافند هوا پایه را به 
پدافند زمین پایه تبدیل کرد. با تدبیر ش��هید ستاری و شهید بابایی و 
سایر بزرگان در دستیابی به پدافند متحرک موفق شدیم.  شهید ستاری 
درباره نیروی هوایی معتقد بود: امروز خلبان ها دسته دسته برای جنگ 
می روند بعضی ش��هید می شوند اما برای حفظ و دفاع کشور و نظام 
باید جان داد. همچنین درباره پدافند هوایی می گفتند پدافند هوایی یک 
بعدی نیست پدافند هوایی عمیق، چند بعدی و گسترده است.  از مکانی 
که یک ماهی در دریا می پرد تا عمق آسمان ها باید پوشش پدافندی 
داشته باشیم که امروز در ایران رادارهای ماورای افق داریم که تا هزاران 

کیلومتر در دوردست، اوج آسمان ها و اعماق را مشاهده می کنیم. 
*چه چیزی در وجودش بود که باعث می شد چنین  فردی باشد؟

شهید ستاری یک مدیریت قلبی بین کارکنان نیروی هوایی داشت 
و مس��تقیم با کارکنان در ارتباط بود. به کارمندان روحیه بالا می داد 

همه با عش��ق، علاق��ه و با جان و دل کار م��ی کردند به طوری که 
خس��تگی معنا نداشت. خودباوری در همان زمان بین همه ایجاد شد. 
خودباوری که باعث ش��د س��امانه بومی را بسازیم و امروز بگوییم ما 
می توانیم. اگر امروز دشمن از ایران هراس دارد به این دلیل است که 
نامتقارن با آنها درگیر می شویم. هوش سرشاری که داشت را در راه 
درست به کار بست. جلسه ای همراه شهید به وزارت دفاع رفتم در آن 
جلسه از کشورهای آلمان و سوییس هم حضور داشتند شهید ستاری 
به انگلیسی گفت: ما در اینده نزدیک یک درگیری با امریکا در خلیج 
فارس داریم. افراد حاضر که از آگاهی و تخصص بالای شهید ستاری 
متعجب بودند، می گفتند چه فرمانده باسوادی دارید. فرمانده ایرانی با 

بیاناتش به ما نکات مهمی را یادآوری و پیشنهاد می کند.
شهید ستاری معتقد بود: ما هیچ چیز از غربی هم کم نداریم تنها 
باید خودمان را باور کنیم که می توانیم. اگر کاری را انجام دادید و اشتباه 
بود بگویید ستاری گفت اما اگر درست بود بگو خودم انجام دادم. باید 
به مغزها بیشتر توجه کرد که سخت افزارها و نرم افزارها را کنترل می 
کنند. با این گفته ها و رفتارهایش پایه های تحول را در نیروی هوایی 
بنا کرد به گونه ای که امروز در هر مکان آثاری از نوآوری و خودباوری 
و جهادی ایجاد شده توسط او را می بینیم. سال ۱۳۶۵ شهید ستاری 

فرمانده نیروی هوایی شد و ۱۵ دی ماه 7۳ شهید شد در این 8 سال 
فرماندهی همواره حضور فعال داشت و آغازگر فعالیت های اصولی و 
بنیادی شد که امروز ادامه دارد. افسران فعال امروزی یا خلبانان نیروی 
هوایی بس��یاری دست پروده شهید ستاری هستند. همین استارتاپها 
امروز در کشور چه رشدی کردند در گذشته این موارد وجود نداشت. در 
گذشته اجازه و توان نمی دادند که بسیاری از اقدامات را انجام دهیم. 

خودباوری که در ایرانیان وجود دارد در منطقه سرآمد است.

و  دف�اع  وزی�ر  ب�ا مش�اور  وگ�و  گف�ت 
نیروهای مس�لح

بال  بر  نشس�ته 
»مهربانی« و  »نبوغ« 

شهيد ستاری درباره نيروی 
هوايی معتقد بود: امروز خلبان 
ها دسته دسته برای جنگ می 
روند بعضی شهيد می شوند 
اما برای حفظ و دفاع کشور و 
نظام بايد جان داد. همچنين 
درباره پدافند هوايی می گفتند 
پدافند هوايی يک بعدی نيست 
پدافند هوايی عميق، چند بعدی 
و گسترده است
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سابقه آشنایی من با شهید ستاری فرمانده فقید نیروی هوایی به 
اواس��ط س��ال ۱۳۶۰ زمانی که بعد از فرار بنی صدر و تغییر تحولات 
در نیروی هوایی، م��ن در معاونت عملیات نیرو معاونت آموزش مد 
یکنواختی و هم در مدیریت ایثارگران نیروی هوایی مش��غول به کار 
بودم برمی گردد. شهید ستاری در درجه سرگردی بودند و در مدیریت 
پدافن��د مدیری��ت آموزش بودند. ایش��ان از همان زم��ان با توجه به 
علاقمندی اش به حرفه اصلی خودش پدافند، روی سایت هاگ کار 
میکردند و تنها خلبان اف۱4 معاونت عملیات هم من بودم این بود که 
روزانه یکی دو س��اعت با هم می نشستیم و از همان موقع ایشان به 
امکانات و محدودیت های رادار اف۱4 علاقمند بود و اینکه چکار کنیم 
محدودیت ها را به حداقل و امکانات را به حداکثر برس��انیم.  رفاقت 
و دوس��تی نزدیکی بین ما بود چون هر دو در یک مدیریت بودیم و 
روزی یکی دو س��اعت که به عملیات می آامدم دائما از طرف ایشان 
مورد سوال بودم که این چطور است، آن چطور است؟ این مد رادار چه 
میکند آن مد رادار چه می کند؟ این آشنایی و دوستی از نزدیک ادامه 
داشت تا اینکه به مرور زمان ایشان قبل از فرماندهی در معاونت طرح 

و برنامه نیروی هوایی شدند.
»سجیل« آغاز همراهی

سال ۱۳۶۵ که من خلبان تست و آزمایشات پروژه سجیل بودم 
که این پروژه تسهیل یا تغییر وضعیت موشک زمین به هوای هاگ 
برای اس��تفاده در هواپیمای اف۱4 به صورت ه��وا به هوا،  به دلیل 
مش��کلاتی که با اف۱4 روی موشک فنیکس برخورد کرده بودیم، 
بود. کار را جلو بردیم و یکی از کس��انی که  در آن زمان بدون اینکه 
درگیر قضیه باشد و مشکلاتی را که من با پدافند داشتم به راحتی حل 
می کرد شهید منصور ستاری در معاونت طرح و برنامه نیروی هوایی 
بود. رفاقت ها و دوستی هایی که قبلا شروع شده بود این جا برای من 
و همه  ثمر خوبی داشت و مستحکم تر شد. بعد از جا به جایی فرمانده 
نیرو در س��ال ۶۵، شهید ستاری مس��ئولیت فرمانده نیرو را برعهده 

گرفتند و تا روزی که به شهادت رسیدند در خدمتشان بودم.
بهترین گزینه برای فرماندهی 

به دلیل ارتباطی که از سال ۶۰ با هم داشتیم و شناختی که بچه 
های خلبان به ایشان پیدا کردند و اخلاق و رفتار و برخوردها مواردی 

بود که وقتی کاندید فرمانده نیرو شد، استقبال خوبی صورت گرفت.

فرمانده نی��روی هوایی عمدتا جزء خلبانان بوده و تقریبا یکی از 
دوران نادری است که  فرماندهی نیرو، به یک غیرخلبان سپرده شد. 
هم��ه خلبانان چه در بالای س��تاد و چه در رده ه��ای فرماندهی در 
پایگاه، در همان موقع که ایش��ان فرمانده نیروی هوایی شد مثلا در 
اف۱4 که عمده خلبانان قدیمی تر بودند درجه های بالایی داش��تند. 
با این حال این را میتوانم بطور قاطع بگویم س��ت های پروازی همه 
یکدل و یکزبان این انتصاب را قبول داش��تند.. س��تاری را به عنوان  
یک پدافندی نمی ش��ناختند به عنوان کسی می شناختند که دیدگاه 
باز و آگاهی بالایی دارد، دوس��ت دارد نوآوری داشته باشد چه زمانی 
که در طرح بود و چه زمانی که جانش��ین ستاد پدافند کل کشور بود 

کارهای جالبی کرد.
ستاری ساعت ها را چه در حال انجام کار، حین بازدید یا در دفترش 
می اندیش��ید و به چیزی می رسید و می گفت  الان این کار را بکنید. 
خلبانان این موارد را در نظر میگرفتند و انتصاب ایشان برای فرمانده  
نی��رو مورد قبول همه بود. من با کیس های مختلف خلبانان ارتباط 
داشتم، چه آن هاکه خیلی مذهبی بود و چه آنکه خیلی ها به عنوان 

مذهبی قبول نداشتند. در آن زمان یکی از بهترین انتخاب ها بود.
زیر و رو کردن کارهای خودکفایی نیرو

وقتی شهید ستاری فرمانده نیروی هوایی شد شد اوج زیر و رو شد. 
کار مهم قطعه سازی و جمع آوری تجهیزاتی که در نیرو پراکنده بود 
را جزو کارهای مهم ستاری می دانم. بومی سازی »کوثر« که نمونه ای 
از جنگنده اف۵ بود را از س��ال ۶۵ در اوج شروع کردیم. وقتی شهید 
ستاری به معاونت طرح آمد، اوج هم کار میکرد ولی به این صورت راه 
نیفتاده بود. ما قطعه سازی را بطور محدود شروع کرده بود امکانات ما 
کم بوداین موضوع در همان سطح ادامه پیدا کرد من هم بنا به وظیفه 
کمک هایی کردم. نه لجس��تیک بودم نه گردان نگهداری بود امور 
ایثارگران بودم و خلبان رزمی بودم به دلیل آش��نایی با شهید ستاری 

کارهایی را میکردیم.
طرح گرفتن نیرو از فوق دیپلمه های هنرستان، برنامه ریزی برای 
چگونگی رفتار با آن ها و آموزشش��ان به طوری که در مدت کوتاهی 
تع��دای از جوانان مملکت چیزهای بهتری بیاموزن��د، از ضرورت ها 
در نگرش س��تاری بود. افرادی که دو ماه آموزش��ی بودند، بعد از آن  
هفده هیجده ماه پاسداری می دادند و کارهای غیرضروری میکردند 
به طوری که بود و نبودش��ان برای نیرو فرقی نمی کرد، تخصص یاد 

گرفتن��د. خاطرم هس��ت که باید بال اف۵ بای��د یک تکه و یکپارچه 
تراشیده می ش��د. آن موقع هیچ کشوری در دنیا به ما ماشین تراش 
نمی داد. اما اتفاقی که با وجود ش��هید ستاری افتاد این بود که ظرف 
کمتر از ۱۵ روز این را درست کردند حداقل سه چهار روز من تا صبح 
با شهید ستاری بودم که چگونه درست کردیم. خراب کردیم درست 
کردیم تس��ت های مختلف انجام می ش��دو بچه های فنی کارها را 

می کردند. تا این که اولین بار بال اف۵ را تراشیدیم.
موبایل کردن سایت راداری هاگ یکی از کارهایی بود که شهید 
س��تاری کلید ایده اولیه را به دلیل نیازهایی که کش��ور داش��ت زد. 
کارهایی که در کنار جمینگ و حقه های نظامی در حین کار، مانند 
سایت های پدافندی فریب و سیستم هایی که برای فریب دشمن در 
س��ایت های هاگ درست کردیم، چیزهایی بود که با راهنمایی ها و 

صحبت کردن با ستاری شدنی شد.
راهی که باید ادامه می یافت

وقتی فرماندهی برکنار، عزل یا شهید می شود حدأکثر تا یک هفته 
جانش��ین او اعلام می ش��ود. اما 4۱ روز طول کشید. خیلی ها برای 
فرماندهی آماده بودند ولی این لباس پس از شهید ستاری لباس قالب 
تن هیچکدام نبود و متاسفانه فرماندهی به کسی منتقل شد که همه 
بافته های شهید ستاری را از هم پاشید. فکر ستاری جهادی در جهت 
رشد و توسعه کش��ور بود. این اواخر شهید ستاری ماشین شمس را 
س��اخت . خیلی ها فراموش کردند. اگرچه شمس کامل و بی نقص 
نبود و مش��کلانی داشت ولی دیدگاهی که نیروی هوایی را مستقل 
کند، کشور را به خودکفایی برساند، دیدگاهی منحصر به شهید ستاری 
بود. ما امکانات نداشتیم بودجه نداشتیم اما شهید ستار ایستاد و گفت 
ماش��ین را در نیرو بسازید. این دیدگاه باید ادامه می یافت اما نگاه در 
دوره های گوناگون و با توجه به س��اختار نیرو، متفاوت بود و موجب 

این موضوع شد.

ستاری را به عنوان  يک 
پدافندی نمی شناختند به 
عنوان کسی می شناختند که 
ديدگاه باز و آگاهی بالايی دارد، 
دوست دارد نوآوری داشته 
باشد چه زمانی که در طرح بود 
و چه زمانی که جانشين ستاد 
پدافند کل کشور بود کارهای 
جالبی کرد

ز  هم�رزم ش�هید ا گفت�اري  

ذات�ی فرمان�ده 
 تیمسار فریدون علی مازندرانی

رییس وقت بنیاد شهید نهاجا
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قرار ملاقات ما دفتر نهاجا بود. گفتن درباره ش�هید 
سرلشگر ستاری، گویی تازگی همان روزها را دارد. پدافند 
هوایی میعادگاه دو همرزم و دو دوس�ت بوده است. امیر 
سرتیپ س�یدمحمود یمینی، از فرماندهان پیشکسوت 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اس�لامی ایران و کس�ی 
که در روزهای پرتلاطم دفاع مقدس، فرصت همراهی با 
امیر سرلشکر منصور ستاری فرمانده فقید نیروی هوایی 
را داشته است. تیمسار یمینی در این گفت وگو بخشی از 

خاطره هایش را بازگو می کند:

*گفت وگویمان را با یک خاطره آغاز کنیم. در جایی به 
فکر خلاق شهید ستاری اشاره کرده بودید. خاطره ای در این 

باره در ذهن دارید؟
ش��هید س��تاری مدیری لایق و انسانی ش��جاع بودند. 

خلاقیت، مهم ترین بارزه ش��خصیتی ایشان بود و راهی را 
بسته یا غیر ممکن نمی دیدند. ما در پدافند هوایی هر ۶ ماه 
یکبار شورای فرماندهان پدافند هوایی برگزار می کردیم و 
این جلس��ات در شهرهای مختلف برگزار می شد. به خاطر 
دارم، چند روز پیش از این که جلسه شورا را برگزار کنیم، نزد 
شهید ستاری می رفتم و برای اختتامیه شورا از ایشان دعوت 
می کردم. فرمانده نیرو به گرمی استقبال می کردند و هرطور 

که بود، خود را به جمع فرماندهان می رساندند.
یک بار یکی از همین جلسه ها در پدافند هوایی جاسک 
برگزار شده بود. نزدیک نهار بود که همه فرماندهان حضور 
داش��تند؛ اما خبری از شهید س��تاری نبود. پرس و جو کردم، 
گفتند که تیمس��ار کنار در ورودی در حال رنگ زدن فنس 
ها هستند. رفتم دیدم کارمند نقاش با یک کوله پشتی پر از 
سنگ قدم می زند و شهید ستاری قلم مو به دست گرفته و 
در حال رنگ زدن هستند. شهید ستاری بسیار ناراحت بودند 
از اینکه نقاش، در حین رنگ زدن فنس ها اس��راف کرده و 
رن��گ را هدر می دهد به همین دلیل نقاش را تبیه کرده و 

خود به جای او در حال رنگ کردن فنس ها بودند.
* درباره نقش شهید ستاری در پدافند هوایی بسیار گفته 
می شود. شما به عنوان فرمانده هوایی نقش ایشان را چه طور 

دیدید؟ 
نخستین عملیاتی که بنده به عنوان فرمانده پدافند هوایی 
در آن شرکت داشتم عملیات والفجر 8 بود، در این عملیات 
با طرحی که شهید ستاری ارائه کردند تحت عنوان چابک 
س��ازی سیس��تم هاگ که این کار باعث حمل و نقل این 
سیستم ها و جابجایی راحت آنها می شد و شبی که حمله 
صورت می گرفت، سیتس��م ها بلافاصله به جای دیگری 
منتقل می ش��د.  چابک سازی سیس��تم هاگ از ابتکارات 
بس��یار خوب شهید س��تاری بود و اگر 7۰ فروند هواپیما در 
این عملیات ساقط شد مرهون همین ابتکارات بود. این طرح 
ها با مشاوره با متخصصین مختلف و بچه های عملیاتی و 

نگهداری ارائه می کرد.
در دوران جن��گ، نی��روی هوایی عراق اگ��ر هواپیما یا 
تجهیزاتی را از دس��ت می داد م��درن تر آن را می خرید یا 
اجاره می کرد و مرتب نیروی هوایی خود را تقویت می کرد 
در والفجر 8 از نظر توان دفاعی، تجهیزات و نیروهای هوایی 
در شرایط نامناسبی بودیم و فقط ابتکارات و خلاقیت ها بود 
که این کمبودها را جبران می کرد. تعدادی از سیستم های 
رادار هاگ از بین رفته بود و قدرت ما بسیار محدود شده بود 
ولی با این قدرت محدود هم توانستیم در عملیات والفجر 8 

تعداد زیادی از هواپیماهای دشمن را ساقط کنیم.
* مهم ترین روحیه و ویژگی بارز ش��هید ستاری از نظر 

شما که سال ها در کنار ایشان بودید چیست؟
یکی از ویژگی های برجس��ته شخصیت شهید ستاری 
این بود که به روحیه پرس��نل خود اهمیت می داد و معتقد 
بود اگر به اوضاع روحی پرسنل رسیدگی شود، آنها نیز بیشتر 
و با نیروی مضاعف تری کار می کنند. می گفتند اگر نیرو از 
نظر امکانات رفاهی شرایط مناسبی داشته باشد در سیستم 
کاراتر خواهد بود. این موضوع به مدیرت و فرماندهی شهید 
ستاری برمی گردد. اگر فرماندهی به قلب پرسنل فرماندهی 

کند، شرایط کاری سیستم بهتر خواهد شد.
یکی از بهترین ابتکارات شهید ستاری، تاسیس فروشگاه 
های تعاونی نیرو هوایی بود. که بعد از شهادت ایشان به نام 

فروش��گاه های شمس مطرح شدند. اگر شهید به فکر رفاه 
کارکنان بود و منازل مسکونی در اختیار نیروها قرار می داد. 
بیمارس��تان ۶۰۰ تختخوابه را راه ان��دازی کرد این کارها را 

استفاده از متخصصین انجام دادند.
* در آموزش و تربیت نیرو چه طور؟

ایشان در امور آموزشی هم بسیار حساس بودند سال ۶۰ 
بعد از فرار بنی صدر تعدادی از فرماندهان تغییر کردند. من 
سال ۶۰ فرمانده آموزش نیروی هوایی شدم. که در همین 
زمان طرحی ب��ود به نام مدیریت تحقیقات و برنامه ریزی 
آموزش��ی)مدیریت تبا( که شهید س��تاری زمان فرماندهی 
م��ن آمدند و گفتند چنین طرحی در این بخش وجود دارد؛ 
پیگیری کنیم تا به نتیجه برسد و اجرایی کنیم. در واقع این 
طرح برگزاری دوره های آموزشی بود که پیش از این باید به 

آمریکا سفر می کردند و این آموزش ها را می دیدند.. 
* شما چه نقشی داشتید؟ 

قرار ش��د که من امکانات آموزش هوایی س��اختمان و 
امکان��ات در اختیار آنها بگذارم تا »مدیریت تبا« راه اندازی 
ش��ود. قرار بود ذیل این برنامه توسط کسانیکه پیش از این 
دوره های آموزش��ی را در آمریکا دیده بودند تعدادی کمیته 
تشکیل شود و مدک تایید شده داشتند. به من گفتند تا شما 
باشید این طرح اجرایی می شود ولی به دلیل عدم مصوب 
بودن طرح، با رفتن شما طرح هم تعطیل می شود من هم 
گفتم اگر محصول کار شما خوب باشد کسی جرات تعطیل 
کردن این طرح را نخواهد داشت. به این ترتیب مدیریت تبا را 
تشکیل دادیم. شهید ستاری که فرمانده نیروی هوایی شدند 
بسیار پیگیر این طرح شدند و سیستم آموزشی درجه داری را 
در آموزش هوایی ترفیع داد و درجه دار را با مدرک تحصیلی 
زیر دیپلم استخدام می کردیم و یک سال آموزش هوایی به 
فرد ارائه می شد سپس در واحدهای مختلف آموزش های 
حین خدمت می دیدند و بعد به دیپلم مورد تایید آموزش و 
پرورش می رساندیم. ایجاد دانشگاه هوایی هم از ابتکارات 
دیگر شهید ستاری است و محصولات آن نیز بسیار خوب 
بود و کسانیکه در رشته های مختلف فارغ التحصیل شدند 

توانستند خدمات مختلفی در این زمینه ارائه کنند.
* نقش ش��هید س��تاری در بازس��ازی های بعد از دفاع 

مقدس چه بود؟ 
پس از جنگ ما دو حوزه بازس��ازی داش��تیم، بازس��ازی 
تاسیسات و بازس��ازی تجهیزات. شهید ستاری به بازسازی 
تجهیزات از نظر بودجه و امکانات توجه ویژه ای داش��تند و 
به صورت مرتب در شورای فرماندهان به فرماندهان پدافند 
هوایی تاکید داش��تند. این تجهیزات ش��امل تجهیزات ضد 
هوایی، سیستم های موشکی، جنگ افزارها، توپ های ضد 
هوایی مختلف می ش��د. این تجهیزات بسیار فرسوده شده 
بودند و مش��کلات زیادی داشتند به همین دلیل گروه های 
فنی زیادی را جمع کرده بودیم که سیس��تم ها را بازس��ازی 
می کردند. شهید ستاری نیز به صورت مرتب از این بازسازی 
ه��ا بازدی��د  می کردند و از ما آمار تعداد بازس��ازی ها را می 
خواستند. پروژه اوج به ابتکار و دستور مستقیم شهید ستاری 
اجرایی شد که به سیستم پروازی و ساخت بدنه هواپیما مرتبط 
می شد. کارگاه این پروژه در مهرآباد مستقر شده بود و بال و 
بدنه هواپیما می ساختند و از موتورهای هواپیماهایی که در 
انبارهای لجستیکی بود استفاده می کرند. شهید ستاری به این 

پروژه بسیار علاقه داشتند و از روند کار بازدید می کردند.

ب�ا   گفت وگ�و 
یمین�ی تیمس�ار محم�ود 

 فرمان�ده 
هم�ه  ف�ن  
حری�ف

يکی از بهترين ابتکارات شهيد 
ستاری، تاسيس فروشگاه های 
تعاونی نيرو هوايی بود. که 
بعد از شهادت ايشان به نام 
فروشگاه های شمس مطرح 
شدند. اگر شهيد به فکر رفاه 
کارکنان بود و منازل مسکونی 
در اختيار نيروها قرار می داد. 
بيمارستان 600 تختخوابه را راه 
اندازی کرد اين کارها را استفاده 
از متخصصين انجام دادند.
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فرمان�ده  پردیس  تیمس�ار  با  وگو  گفت 
ارتش یی  نیروی هوا اس�بق 

روایت  به  فرمانده 
فرمان�ده

س�ال هیا پ�س از دف�اع مق�دس و پی�ش از آن، 
تیمس�ار خلبان س�ید رضا پردیس حض�وری مهم و 
کلیدی در نیروی هوایی کش�ور ایفا کرده است. این 
خلبان تیزپرواز س�ال های دفاع مقدس،  در کس�وت 
فرمانده�ی نی�روی هوایی ارتش نیز حضور داش�ته 
اس�ت و حالا پس از سال ها تجربه در نیروی هوایی، 
با توجه به توانمندی ها و شایس�تگی هایی که داشت 
مقام مش�اور نظامی فرماندهی کل قوا را عهده دارد. 
حرف ه�ای خواندن�ی او از روزه�ای دف�اع مقدس و 
نقش آفرینی کلیدی شهید سرلشگر منصور ستاری به 
عنوان یک مدیر راهبردی و کارآمد را در این گفت وگو 

می خوانیم.
* درباره نخستین آشنایی تان با شهید ستاری بفرمایید.

این مرد دوست داش��تنی را اولین بار از نوش��ته های ایشان 
ش��ناختم و نام ایش��ان را اولین بار در مجله نیروی هوایی دیدم؛ 
ستوان ستاری، مقالات و نوشته های علمی، فنی و تخصصی را 
از زبان انگلیسی برگردان می کرد و تسلط کاملی به زبان انگلیسی 
داشت. این مقاله ها به طور مرتب در مجله نیروی هوایی منتشر 
می ش��د و از همین جا دانس��تم چنین فردی که این مقاله ها را 
ترجمه می کند، قطعاً توانایی و تس��لط بالایی هم در بعد فنی و 
هم در زبان انگلیسی دارد. اما ملاقات چهره به چهره  بنده و شهید 
ستاری، در یک حادثه و کاملا اتفاقی رخ داد. من به طور اتفاقی، 
ایش��ان را در منطقه عملیاتی س��ومار، واقع در غرب کشور و در 
دره ای که به نام دره ش��یطان معروف بود در منطقه چل زری  

ملاقات کردم. 
* ش��ما و ش��هید س��تاری برای چه کاری در سوما حضور 

داشتید؟
من  از سوی شهید بابایی به عنوان نماینده عملیات در این 
منطقه حضور پیدا کرده بودم زیرا قرار بود که در منطقه سومار 
عملیاتی رخ بدهد و رفته بودم تا قسمت های پدافندی و عملیاتی 
نیروی هوایی را که می بایست در این عملیات پشتیبان جنگ 
باشند سرکشی و ساماندهی کنم. تیمسار پردیس، با بیان این که 
شهید ستاری قبل از اینکه فرمانده نیروی هوایی باشد در معاونت 
عملیات پدافند فعال بود و به طور کامل از مسائل پدافندی آگاهی 
داشت، می گوید: اطلاع داده شد که شهید بابایی حضور نمی یابند 
و به جای ایشان شهید ستاری به قرارگاه خواهند آمد. این جا بود 
که نخستین دیدار من و شهید ستاری اتفاق افتاد. همه فرماندهان 
در قرارگاه نشسته بودیم و منتظر بودیم که فردی با موهای سفید، 
یک چهره بس��یار دوست داشتنی و صدای بسیار آرام که من را 

مجذوب خود کرد وارد شد.
* کدام ویژگی ش��هید س��تاری، توجه شما را به خود جلب 

کرد؟
قاطعی��ت ، آرامش توأم با دانش و توانای��ی هایی خاص از 
مهم ترین ویژگی های ش��هید ستاری است که  در این فرمانده 
والامقام برجسته و پررنگ بود.  مثلا در رابطه با همین جلسه، 
شهید ستاری با دانش و توانایی هایی که بعداً متوجه بسیاری از 
آنها شدم این جلسه را هدایت کرد، اشکالاتی را که دیده بود از 

جمله در بخش محل استقرار سایت های پدافندی به خصوص 
هاگ و دیگر اش��کالاتی را که در منطقه وجود داشت، مطرح و 
همه نکات را به طور دقیق یادداشتبرداری میکرد. شهید ستاری 
به ویژه در مسائل ارتباطی که باید در منطقه پیاده میشد تا بشود 
سایتهای پدافندی هاگ را بهترین نقاط مستقر شود توجه و از 
آن جای��ی که یک متخصص پدافندی ب��ود، به این موضوعات 
تس��لطی ویژه داش��ت. یکی دیگر از ویژگی های خاص شهید 
ستاری پیگیری های مستمرش بود. ایشان دردستوری که می داد 
یا کاری که می خواست انجام دهد، بسیار پیگیر بود. بسیاری از 
فرماندهان دس��تورات را می دهند، اما در این که دستور به عمل 

منجر شود، 
* ش��ما هم با شهید س��تاری و هم با شهید بابایی ارتباطی 

نزدیک داشتید؛ ارتباط این دو فرمانده چگونه بود؟
در سال ۱۳۶4 جانشین پایگاه شهید نوژه شدم. در ۶۵ قبل از 
فرماندهی شهید ستاری من فرمانده پایگاه شهید نوژه بودم. امیر 
ستاری هم اگر اشتباه نگنم در بهمن ماه ۶۵ بود که فرمانده این 
پایگاه شدند. شهید ستاری و شهید بابایی دو مهره جدانشدنی از 
هم بودند . در بخش پدافندی شهید ستاری و در بخش عملیات 
ش��هید بابایی فعالیت می کرد. ای��ن دو ممزوج یکدیگر بودند و 
کارش��ان مکمل کار دیگری بود. شهید بابایی انسانی شریف، 
بدون تظاهر و ریا بود و این افراد به خوبی همدیگر را می شناختند 

و شناخت کافی نسبت به یکدیگر داشتند. 
وقتی شهید ستاری فرمانده نیروی هوایی شد، تصور همه ما 
این بود که شهید بابایی فرمانده نیروی هوایی می شود اما متوجه 
شدیم یکی از کسانی که به شدت دنبال این بود که شهید ستاری 
فرمانده نیروی هوایی شود، خود شهید بابایی بود.  در واقع، شهید 
بابایی به شدت به توانمندی های شهید ستاری باور داشت و رأی 

به فرماندهی ایش��ان داده بود. گویا برای انتخاب فرمانده جدید 
نیروی هوایی، نظر تعدادی از خبرگان این زمینه از جمله شهید 
بابایی را جویا می ش��وند و ایشان گفته بود کسی بهتر از شهید 

ستاری برای فرماندهی نیروی هوایی نیست. 
* شما خود تجربه فرماندهی نیروی هوایی را دارید؛ نگاه او به 

عنوان یک فرمانده در کارهای فرماندهی را چطور دیدید؟
شهید س��تاری یک مدیر اس��تراتژیک بود، روزها در سطح 
مدیریت ها مش��اهده می کنید که یک مس��ئول در رأس یک 
تش��کیلات مهم ق��رار دارد که حتی یک��ی مدیر تاکتیکی هم 
نمی تواند باش��د، اما در قامت یک مدیر استراتژیک کار می کند. 
ش��هید ستاری واقعا یک مدیر از این جنس بود.  شهید ستاری 
معتق��د بود فرمانده ای که وارد یک مجموعه می ش��ود، در گام 
نخس��ت باید خود و توانمندی هایش را با آن سازمان هماهنگ 
کند. بدین معناکه وضع موجود را به روشنی بشناسد.  شناختن 
وضع موجود، هنری بود که شهید ستاری به خوبی کسب کرده 
بود.  ضمن  آگاهی بسیار خوبی که نسبت به وضعیت و جایگاه 
نیروی هوایی و نیز جایگاه وتوانمندی های خودش داش��ت، در 

جهت مطلوب کردن وضع، اقدامات استراتژیکی را انجام داد.
* می توانید از این ویژگی در اقداماتشان موردی ذکر کنید؟ 

مثلًا قرار شد با بررسی وضع موجود و امکانات در دسترس، 
نیروی هوایی از بعد تجهیزات و عملیاتی به روز رس��انی شده و 
ارتقا یابد. برای این کار باید به مهم ترین مقوله یعنی آموزش و 
تربیت نیروی انسانی جان تازه ای ببخشد.  نخستین و مهم ترین 
گام شهید ستاری برای تحقق این کار را راه اندازی دانشگاه هوایی 
بود. ایشان با ایجاد این دانشگاه با گرایش های گوناگون علمی و 
تخصصی در قالب دانشکده های مختلف مانند دانشکده خلبانی 
در س��ال ۶۶، فرصت را برای آموزش ها و تخصص  های لازم با 
توجه به پیشرفت روزافزون علم و آگاهی اش نسبت به سرعت 
تغییرات در این عرصه فراهم کرد. تا پیش از این، دانشجویان را 
برای فراگیری دوره های خلبانی به خارج از کشور می فرستادیم و 
چیزی حدود ۳ تا ۵ میلیون دلار برای هر دانشجو هزینه می شد 
تا یک دانشجو، خلبان شود و ایشان این کار را بومی کرد چراکه 
معتقد بود بهترین دانشگاه ما، میدان جنگ بوده است و خلبانان 
م��ا در میدان جنگ آموزش دیده اند و وضعیت را ش��ناخته اند و 
با اوضاع منطقه آشنا هستند؛ بنابراین، باید همین افراد، خلبانان 
آینده ما را تربیت کنند.  در س��ال هایی که این شهید بزرگوار در 
بخش های مختلف نیروی هوایی، از پدافند هوایی گرفته، طرح 
و برنامه نیروی هوایی تا پس از آن در مقام فرماندهی این نیرو 
مشغول فعالیت بودند، با ایشان در تماس نزدیک بودم و ایشان را 

جزو پدیده های منحصر به فرد و ماندگار در این کشور می دانم.

يکی ديگر از ويژگی های خاص 
شهيد ستاری پيگيری های 
مستمرش بود. ايشان 
دردستوری که می داد يا کاری 
که می خواست انجام دهد، 
بسيار پيگير بود. بسياری 
از فرماندهان دستورات 
را می دهند، اما در اين که 
دستور به عمل منجر شود
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ز دستاوردهای ش�هید  ا »منطقی« 
می گوید س�تاری 

ر صنع�ت  پایه گ�ذا
نظام�ی هوای�ی 

در صنعت هوایی کش��ور در طول دوران دفاع مقدس، پیش و 
پ��س از آن در روزهای پرتلاطم، افراد زیادی نقش آفرینی کردند. 
دکتر منوچهر منطقی که نامش با صنعت هوایی و هوانوردی کشور 
گره خورده است و این صنعت بزرگ و حیاتی کشور با وجود وی 
دست خوش تغییرات و اتفاقات بزرگی شده، یکی از همین هاست. 
حال این میراث به جا مانده از جنگ که چند سالی است در ستاد 
توسعه فناوری های فضایی و حمل و تقل پیشرفته معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری فعالیت می کند، از شهید سرلشگر منصور 
ستاری فرمانده سازنده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
می دان��د. منطقی در این گفت وگو از نقش و تأثیر ش��هید منصور 

ستاری در صنعت هوایی نظامی کشور می گوید:
* آقای دکتر! نقش ش��هید ستاری در شکل دهی به صنعت 

طراحی و ساخت هواپیما چه بود؟
صنع��ت هوایی کش��ور مردان ب��زرگ و از 
جان گذش��ته ای را ب��ه خود دیده اس��ت که با 
دستان خالی؛ اما ایده های نو و خلاق توانستند 
آن را زنده و پویا نگه دارند و از پس تحریم های 
ظالمانه بربیایند. بزرگانی چون شهیدان ستاری، 
بابایی، کشوری و... که بدون چشم داشتی؛ حیات 
ای��ن صنعت را هدف والای خود قرار دادند و در 

این راه از بزرگترین سرمایه وجود خود؛ گذشتند. اما این میراث عظیم 
در کش��ور با رفتن شهدا، ابتر نماند و دغدغه مندان دیگری مدیریت 
صنعت هوایی و هوانوردی کشور را به دست گرفتند و نگذاشتند ایران 
وامدار دیگر کشورها برای تامین نیازهای خود شود. شهید ستاری به 

خوبی به توان علمی و تحقیقاتی نهاجا و دانشگاه های کشور آگاه بود. به جرات می توان گفت که منصور ستاری در ارتش پایه گذار تحقیقات روی محصولات 
با فناوری پیشرفته بود. در حوزه های سیستم های پدافند، صنعت هوایی و سیستم سلاح، اقدامات قابل توجهی داشت که من سعی می کنم بیشتر بر روی 
خدمات شهید در بخش صنعت طراحی و ساخت هواپیما تمرکز کنم. در حوزه صنعت هوایی در ابتدا، چند پروژه مهندسی معکوس و طرحی هواپیمای آموزشی 
زیر نظر شهید ستاری انجام شد. این پروژه ها اگر چه به ظاهر موفق نبود ولی باعث ایجاد جرات طراحی و ساخت هواپیما در بین متخصصان نهاجا و جامعه 

دانشگاهی شد. مهندسی معکوس به همراه طراحی مجدد هواپیمای F۵ پروژه بعدی ایشان پس از تعریف و اجرای پروژه هواپیماهای آموزشی بود. 
* دیدگاه شهید ستاری در انتخاب پروژه ها در صنعت هوایی چه بود؟

ایشان در انتخاب پروژه ها ویژگی های مختلفی را مدنظر داشتند، از جمله اینکه این پروژه ها بیشترین عملکرد را در آموزش و پشتیبانی هوایی 
داشته باشد، معمولا این پروژه ها سیستم پیشرفته ای نداشتند؛ اما مطابق با با قابلیت های فناورانه کشور طراحی می شدند شهدی اعتقاد داشت که 
باید از تمام منابع در دسترس ملی و بین المللی به خوبی استفاده شود. شهید ستاری در مهندسی معکوس و طراحی مجدد هواپیمای F۵ مراحل 
مختلفی چون طراحی و ساخت اجزای بدنه در نهاجا، سرمایه گذاری و ساخت قطعات موتور هواپیما در نهاجا و صنایع هوایی و طراحی و ساخت 

اویونیک هواپیما با استفاده از همکاران بین المللی در دسترس به همراه ارتقای نسل اویونیک هواپیما را طی کرد. 
* آیا می توان شهید منصور ستاری را الگویی در صنعت هوایی کشور دانست؟

بله. تاثیر اقدامات ستاری پس از به شهادت رسیدن ایشان نیز در صنعت هوای کاملا مشهود بود و هست. به طور مقثال اگر چه پروژه مهندسی 
معکوس و طراحی مجدد هواپیمای F۵ در زمان حیات ایشان به صورت کامل پیاده سازی نشد ولی با سپردن این پروژه به هسا تمام فازهای مهندسی 

معکوس و طراحی مجدد هواپیمای کامل در قالب پروژه کوثر ۱ در نیمه اول سال 97 رونمایی شد که این پروژه همان طرح نیمه تمام شهید بود.
* و کلام آخر....

به عنوان کلام آخر می توانم بگویم که شهید ستاری را می توان پایه گذار صنعت هوایی در بخش نظامی دانست. در صورت ادامه حیات ایشان، 
سرعت انجام پروژه کوثر ۱ و نیز تسری فناوری این محصول به دیگر نیازهای بخش صنعت هوایی مانند هواپیمای آموزشی، نسل های جدید هواپیمای 

نظامی بسیار پررنگ تر و صنعت هوایی کشور در جایگاه بالاتری نسبت به وضع کنونی قرا داشت.

مان�دگار ر  دی�دا

س��ال ۱۳۵4 یک جوان ۲۲ س��اله بودم که وارد نیروی هوایی 
ش��دم پس از انقلاب و س��ال ۵8 در جهاد سازندگی پایگاه با شهید 

بابایی آشنا شدم. 
م��ن س��ال ۶4، در لش��کر ۱4ی��گان دریای��ی وی��ژه ام��ام 
حسین)علیه السلام( بودم. شهید بابایی احضارم کردند و گفتند باید با 
هم به جزیره خارک برویم. این منطقه به لحاظ ترابری دچار مشکل 
بود. رفتیم   بارقه های نخس��تین ش��کل گیری قرارگاه رعد پدافند 
هوایی از همین جا جدی تر شد. دنبال تجهیزات برای ساخت سوله 
و سنگرهای مورد نیاز قرارگاه رفتم در همین شرایط بود که عملیات 
والفجر 8 آغاز شد. در این زمان بود که برای اولین بار سرهنگ ستاری 
را با لباس کار در شادگان دیدم. آرام بود. جدی بود اما متین. با عبارت 
»باباجان« نیروها را صدا ی زد و با همین یک کلمه دل همه را برده 
بود. نخستین دیدارمان آن جا شکل گرفت.  فردا شب آن دیدار، شهید 
ستاری مرا به بندر امام احضار کردند. وقتی رسیدم به من گفتند که 
بروم بهمن شیر جایی که که هاگ ها مستقر هستند و به من فرمودند 
س��ایت های هاگ ها را به آن س��وی آب منتقل کنید. این کار را به 
کمک دوستان مستقر در آن منطقه انجام دادیم. شاید نخستین کاری 

بود که با دستور شهید ستاری به بنده انجام شد.
پس از آن به دستور شهید بابایی رفتم پایگاه هوایی امیدیه. یک 
دفتر تشکیل دادیم و بنده به عنوان مسوول دفتر کارم را آغاز کردم. 
دفتر هماهنگی های قرارگاه رعد، بهانه خوبی بود تا با شهید ستاری 
بیش تر آش��نا شوم. محبت شهید س��تاری همواره نصیبم می شد و 
علیرغم میل باطنی بس��یاری، شهید ستاری علاقه داشتند که من 

در آنجا حضور داش��ته باشم. کار قرارگاه خوب پیش می رفت و به 
همین دلیل، برخی افراد که در این کار سهمی نداشتند، با شهید بابایی 
و شهید ستاری به مشکل برخوردند. می خواستند کار را وارونه جلوه 
دهند. بهانه گیری می کردند، سنگ جلوی پا می انداختند. ستاری را که 

می دیدم اما خم به ابرو نمی آورد.
نیروی هوایی و پدافند از هم جدا شدند و کارشکنی ها آغاز شد. 
در همین شرایط فرمانده نیروی هوایی بیمار شد و رفت و ما منتظر 
بودیم ببینیم چه کس��ی فرمانده می شود ابتدا حکم شهید بابایی را 
زدند اما شهید نپذیرفت و بعد اخبار اعلام کرد که شهید ستاری به 

عنوان فرمانده نیروی هوایی ارتش انتخاب شده است. بابایی دنبال 
این موضوع بود که هم ارتش لطمه نخورد و هم بازس��ازی شود و 
برای این کار چه معمار و مهندس��ی بهتر از ستاری! قرار بر این بود 
بابایی رییس س��تاد و س��تاری شود فرمانده.  س��ال ۶8  بود و پس 

از جنگ. دل توی دلم نبود تا س��تاری را ببینم و خواسته ام را مطرح 
کنم. می خواستم از شهید س��تاری خواهش کنم مرا از اصفهان به 
جای دیگری منتقل کند. انتظار داشتم نپذیرد، تحکم کند یا لااقل با 
همان لحن مهربانش بگوید باشد برای وقتی دیگر. دستم را خوانده 
بود. می دانست چه می خواهم. ستاری گفت: چرا تهران نمی آیی برای 
کمک به ما؟ ما کار زیادی داریم. چه بهتر از این می خواستم؟ وقتی 
آمدم تهران س��تاری هوشمندانه انتخاب را به عهده خودم گذاشت. 
گفت یک جایی را برای خودت پیدا کن و مش��غول ش��و.در بخش 
لجستیکی با پشتیبانی شهید ستاری مشغول به کار شدم. این آزادی 

عمل و انتخاب را به نیرو می داد.
مواردی که پیشنهاداتی به شهید ستاری ارائه می شد و ایشان می 
پذیرفتند کم نبود. مثلا وقتی س��رباز به شهید ستاری گفت ما می 

توانیم ماشین بسازیم، شهید به این حرف اطمینان کرد. 

 محمدحسین صادق  زاده
مسوول دفتر وقت قرارگاه رعد

ز خانـواده شـهدا  ا تجليـل 
ــهيدان خلبان مصطفى اردستانى، خلبان سيدعليرضا ياسينى، احمد شجاعى، حسن رزاقى، رياحى شريفى، خلبان  ــم، از خانواده هاى ش در بخش ديگرى از اين مراس
جمشيدى، خلبان جم منش، مهندس ثنايى، پورزارى،  محتشمى، محسنى و پورزادى تجليل و قدردانى شد.  اين مراسم با حضور سورنا ستارى فرزند شهيد و معاون علمى 
و فناورى رئيس جمهورى، امير سرتيپ خلبان حسن شاه صفى فرمانده نيروى هوايى ارتش، امير سرتيپ عزيز نصيرزاده جانشين فرمانده نيروى هوايى ارتش، امير سرتيپ 
دوم خلبان مهدى هاديان فرمانده دانشگاه علوم و فنون هوايى شهيد ستارى، حجت الاسلام احمد جليلى صفت جانشين رئيس سازمان عقيدتى سياسى ارتش و جمعى 

از فرماندهان و پيشكسوتان نيروى هوايى و خانواده هاى معظم شهدا برپا شد.

و سـومين  بيسـت  ز  ا گزارشـى 
ياران  و  سالگرد شـهادت سـتارى 

رام  آ امـا  دانش  ز  ا  دريايى 
تكلـف بـى  و 

ــالروز شهادت  ــومين س ــت و س همزمان با بيس
سرلشگر منصور ستارى فرمانده نيروى هوايى ارتش 
ــمى با حضور فرماندهان،  و ياران همرزم اش، مراس

خانواده و دوستداران آن شهيدان برگزار شد. 
ــخصيت والا و  ــى از ش ــل توجه ــش قاب «بخ
توانمندى هاى شهيد ستارى شناخته نشد و متأسفانه 
ــت ما رفت.» اين جملات بخشى از سخنان  از دس
ــد جليلى صفت  ــلمين احم ــلام والمس حجت الاس
جانشين رئيس سازمان عقيدتى سياسى ارتش در اين 
مراسم بود. به گفته او؛ افرادى چون شهيد ستارى و 
ــان، با ارزش آفرينى هاى خود موجب  همرزمان ايش

اقتدار و توانمندى نيروى هوايى شدند.
وى در بخش ديگرى از اين مراسم، علم، دانش، 

تجربه، نوآورى و نگاه بلند و انديشه عميق اين شهيد والامقام را موجب تحولاتى در نيروى هوايى ارتش دانست كه 
امروز آثار ماندگار آن، عيان و قابل مشاهده است.  دانشگاه علوم و فنون هوائى، به گفته حجت الاسلام جليلى صفت 
جزو ارزنده ترين يادگارهاى اين شهيد والامقام است. در حقيقت اين دانشگاه بر اساس برجسته ترين رويكرد آن شهيد، 
يعنى «ما مى توانيم» و «خواستن توانستن است» برپا شده است. «اهل كار و عمل بودن» ويژگى مهم شهيد ستارى 
از زبان جانشين عقيدتى سياسى ارتش بود كه از وى فرماندهى برجسته ساخته بود. اين چنين فرماندهى در آن سطح 
بالا از تجربه و جايگاه، فردى به شدت افتاده، بى تكلف و آرام بود كه شبانه روز از كار دست نمى كشيد و تمام لحظات 
زندگانى اش جد و جهد بود. وى در پايان اذعان كرد: نيروى هوائى فرماندهان مختلفى داشته است اما شهيد ستارى به 

حق جزو عالم ترين، باهوش ترين و متدين ترين آن ها بود.

كار صادقانـه بـه  تشـويق 
اسـماعيل وحدتى  سـرهنگ 

ــا همواره يك رقابت تنگاتنگ برقرار  ميان همدوره اى ه
بوده است. صحبت از رقابت در گرفتن درجه و يك روز تأخير 
ــذ آن بود. براى ما  مهم بود و حتى در  فراگيرى زبان  در اخ
و كارهاى عملى تلاش مى كرديم نمره بهترى كسب كنيم. 
ــتند كه از دانش بالاترى  در اين ميان تعدادى هم وجود داش
نسبت به بقيه برخوردار بودند؛ شهيد منصور ستارى نيز يكى 
از همين نابغه ها بود و توانايى هايى داشت كه ديگران كم تر 
ــوردار بودند. ويژگى او در قابليت هاى  از اين ويژگى ها برخ
علمى و فنى بود. اين شهيد بزرگوار توانمندى هاى خودش 
ــرد و طبيعتاً برخى از اين  ــكل عرضه مى ك را به بهترين ش

ويژگى برخوردار نبودند.
مسير شهيد ستارى به گونه اى رقم خورد كه او بتواند راه 
سعادت و شكوفايى را در عرصه نيروى هوائى و در بالاترين 
ــهيد ستارى، در  ــكل آن طى كند. به گفته اين همراه ش ش
مسير سرنوشت اين شهيد بزرگوار رقم خورده بود كه بتواند 
ضمن نمايش توانايى ها و استعدادهاى ذاتى و فنى خودش، 
مراحل موفقيت را پشت سر بذارد و در نهايت به درجه والاى 

شهادت برسد.

مطالعه زيادى كه ايشان در زمينه جنگ افزارهاى هوايى، 
تاكتيك ها، تكنيك ها داشت و از طرفى توانمندى خوبى در 
ــت، از بقيه جلوتر بود و شايستگى اين ر  برقراى ارتباط داش
اداشت كه به جايگاه مطلوب برسد. هنگامى كه شهيد ستارى 
ــس از آن فرمانده نيروى هوايى  معاون عملياتى پدافند و پ
شد، بيش تر وقت زندگيش را براى بهتر شدن اوضاع نيروى 
ــرادى بود كه خودش  ــت اف هوايى صرف كرد. او از آن دس
گونى نخود لوبيا را روى دوش مى گذاشت و حتى وقتى قرار 

بود بشكه هاى منازل سازمانى رنگ شود، خودش نيز دست 
به كار مى شد. در آن شرايط حساس كه جنگ دشوارى ها و 
حاشيه هاى خود را داشت، ناچار بود بسيارى از كارها را بياموزد 
ــيارى از كارها را خودش انجام بدهد. در اين شرايط به  و بس
خاطر دارم در پايگاه قصر فيروزه  پشت لودر مى نشست. زيرا 
كسى نبود كه از راننده لودر توقع داشته باشد ايثار كند و با اين 
كار، راه تازه اى را ايجاد كرد. او توانست با اين كار ديگران را 

نيز به انجام كار خالصانه و صادقانه تشويق كند.  
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